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Introduction  

_______________________________________________________________________________   

 

This book is the culmination of eighteen years, off and on, of research of our ancestral families.  I 

was inspired to begin serious research into family genealogy after reading Jay Irwinõs 1991 book 

about some of his (our) ancestors.  I didnõt have much of an idea where to start and where it would 

lead or how I would get there.  Ve ry soon, I decided I needed to learn about genealogy and how to 

properly research it.  Here, I need to make a disclaimer.  I am neither a professional genealogist nor 

a professional historian, although as far back as I can remember, I have been interested in history 

and have read and studied it extensively.  Once I purchased and read several books on genealogy 

and with an interest in history, the research became fairly easy.  After getting started, I decided my 

goal would be to trace every family in our òtreeó to their beginnings in America.  Happily, I have 

been able to reach that goal for most of them.    

In keeping with the principles of genealogical research, one cannot claim a definite ancestral re-

lationship unless it can be proven by verifiable documen tation.  There are several instances in this 

story where strong, even overwhelming evidence, suggests an ancestral relationship, but documen-

tation to verify the connection is unavailable or unknown to me.  In those instances, I qualify the 

relationship wit h words such as òprobablyó, òlikelyó or òalmost certainlyó.  Several times I use 

words to the effect that ònothing else is knownó about a particular person.  This, obviously, may 

not be true.  It only means that I have been unable to find anything else about the person.    

The ultimate in research is the ability to view and study original or source documents.   Secon-

darily to that are paper and microfilm copies  of original documents, if they cite the recording i n-

formation.  Finally, there is library or secondary research, that is using research published by oth-

ers, but only if it is properly footnoted, citing the original source.   There is also a hierarchy of g e-

nealogical documentation.  At the top, and the most reliable are public records:  land grants, deeds, 

wills and related probate records, court records, tax records, military records, pension records, 

marriage records, death certificates and birth certificates.  The latter two forms of documentation 

were not available until the twentieth century.  Thes e records confirm the existence of the person, 

often names other family members, especially children in some of them and when and where the 

person was when the record was made.   Below that level are the census records.  Census records 

tell the researcher when and where a person was, at least on the day the census was taken.  Census 

records are often incomplete or were sloppily taken by the census enumerator.  Furthermore, if the 

census enumerator came by when no one was home, or the family was migrating, they were not 
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counted.  Before 1850 only the head of household was named.  Beginning in 1850, everyone in the 

household, related or not, was named, and with each succeeding census additional information 

was added.       

The earliest courthouses were mostly wooden structures and susceptible to fires.  Such fires 

have destroyed many records.  Additionally, records were often stored car elessly, causing further 

loss by moisture and decay.  When the British burned Washington in 1813, many of the census 

records of 1790, 1800 and 1810 were destroyed.  Fire also destroyed the building in which the cen-

sus of 1890 was stored, burning all but a tiny part of those records.   

Below the level of public and census records, reliability of documentation or information dim i-

nishes considerably.  Bible records, for instance, are often compiled from memory long after the 

event being recorded.  Moreover, they are not generally in the public domain.  Likewise with gr a-

vestones, which are often non-existent or were installed long after burial and the decedentõs birth 

and death dates are sometimes mis-remembered or forgotten.   Some of the least reliable informa-

tion, but which can be used as clues, are records of patriotic organizations such as the Daughters of 

the American Revolution.  Some of the older records are sometimes partially made-up or contain 

erroneous information.  The same can be said for the genealogies collected in the archives of the 

Church of Jesus Christ of Latter Day Saints or LDS (the Mormon Church).  They accept anything 

sent without verification, which they could not do anyway.  These records should be used only 

with the utmost caution and be verified using acceptable documentation.  The least reliable sources 

of genealogical information are family stories and tradi tions passed along through the generations.  

While these stories probably have some basis in fact, by the time they get down to modern times 

after many generations of telling, they are often distorted or embellished or facts have been forgot-

ten.  They are often colorful but are also often more myth than fact by the time they reach mo dern 

ears. 

At numerous places in the book, I use direct quotes and transcribed documents such as wills.  

In such instances I have striven to retain the original spelling, punctu ation and grammar.  During 

the seventeenth, eighteenth and part of the nineteenth centuries, there was no standardized spel-

ling in America.  Even after dictionaries were published, standardized spelling was frequently not 

known by poorly educated people .  Words were commonly spelled phonetically.  Furthermore, 

many words and phrases used centuries ago are now either archaic, obsolete or have entirely dif-

ferent meanings today.  Calendars were also uncommon, so people often mis-remembered or were 

unsure of dates.   

 Somewhere along the way, it occurred to me that I wanted to do something more than collect 

a bunch of names and dates and compile genealogical charts.  So, I decided to write a history ñnot 
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a genealogical history, but a real history that puts our an cestors within the context of the times they 

livedñto breathe life into them, so to speak.  No one person can successfully undertake a large-

scale genealogical research project.  It is the work of many as researchers exchange information and 

clues where to direct further research.  With the development of the world wide web and wid e-

spread genealogical research on it in the 1990s, the same time I was doing most of this research, I 

met many great people, most of them distant cousins, via the internet.  I am indebted to many 

people for their help and guidance with this project.  Many supplied small amounts of info rmation, 

while others provided research materials that were invaluable in compiling this story.  I am grat e-

ful to all, but I am particularly grateful for the help and shared research of the following persons, 

all distant cousins:  Maude Dean Cook of Tupelo, MS for her information about the family of 

Greenberry Walter Cook; Glenna Bryan of Jamestown, LA for her information about the families of 

Middleton  L. Cook and Robert Lee Cook; Jo Lynn Shafer Ritchie of Olympia, WA for her inform a-

tion about the family of Melinda E lweltra Cook .  Leroy Q. McDonald of Greensboro, NC, Tommy 

Lee Maples of Ranson, VA, Sybil Wright of Braxton, MS and Roy Turner of Tupelo, M S for sharing 

their research on the McDonald family; Jeff Head of Centerville, GA, one of my most prolific co r-

respondents, for sharing his voluminous work on the Head family; Timothy Dean Hudson of 

Goldsboro, NC for sharing his research on the Seale family; Glenn Lowery of Bonaire, GA, Lou-

Dean Mayes of Newport News, VA, David Lowrey of Dallas, TX and Peggy Heard of Shreveport, 

LA, with whom I spent many enjoyable hours in telephone conve rsations, for sharing their research 

on the Lowrey/Lowry families; and descendants of William Irwin, who shared family group 

sheets, photographs and other information: Kathy Tidwell (residence u nknown), Mary McCrury of 

Odessa, TX, Phyllis Vance of Topeka, KS, Arlys Patterson of Weslaco, TX; and Sheila Gann of Dal-

las, TX.  

In addition to the invaluable help of the persons named above and many others, I was able to 

visit numerous libraries, state archives and courthouses, where I was able to see and copy numer-

ous original documents, and also several cemeteries.  First and foremost are the local resources: 

Tulsa County Genealogy Library and Tulsaõs LDS Family History Center, where researchers can 

obtain microfilm from the LDS central archive in Salt Lake City, where they have microfilm of 

practically every public record ever made and that still survives.  Other libraries and archives i n-

clude:  Oklahoma Historical Society in Oklahoma City; Chickasaw Nation Archives, Tishomingo, 

OK; Grayson County Library, Sherman, TX; Brazos County Library, Bryan, TX; McClellan County 

Library, Waco, TX; Mills County Library, Goldwaite, TX; Ellis County Library, Waxahachie, TX; 

Dallas County Library, Dallas, TX; Hill College History Complex, Confederate Research Center, 

Hillsboro, TX; Itawamba County Historical Society, Ma ntachie, MS; Lee County Library, Tupelo, 

MS; Georgia State Archives and Library, Atlanta, GA; Hall County Library, Gainesville, GA; Elbert 
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County L ibrary, Elberton, GA; Clark County Library, Athens, GA; Washington Memorial Library, 

Macon, GA, where I was able to meet Jeff Head; South Carolina State Archives and Library, C o-

lumbia, SC; Kershaw County Library, Camden, SC; Florence County Library, Florence, SC; Meck-

lenburg County Library, Charlotte, NC; Cumberland County Library, Fayetteville, NC; New H a-

nover County Library, Wilmington, NC ; Iredell County Library, Statesville, NC; Rowan County 

Library, Sali sbury, NC; North Carolina Archives and State Library, Raleigh, NC and Duval County 

Library, Jacksonville, FL.  Courthouses visited include Grayson County, TX; Itawamba County, MS;  

Jackson County, GA; Hall County, GA and Jones County, GA.  Cemeteries visited include Boggy 

Depot Cemetery, Atoka County, OK; Ebenezer Cemetery, Limestone County, TX and Waxahachie 

City Cemetery, Waxahachie, TX. 

 Finally, I was helped immensely by the many unknow n public servants, who r esearched and 

copied numerous documents that I request by mail from Oklahoma Department of Health and 

Human Services, Texas General Land Office, Texas State Archives and Library, Mississippi De-

partment of Archives and History, U. S.  Bureau of Land Management ð Eastern Division and the 

National Archives   

Researching and writing the story of our ancestors has been one the most interesting, fun and 

rewarding things I have ever done.  I hope those who read it enjoy it as much as I did researching 

and wri ting it.            

            Ken Cook 

  Tulsa, OK ð March 30, 2009
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1 
______________________________________________________________ 

Who Are We? 
 

I. 

Britain After the Ice Age 

 

Seventeen thousand years ago, most of northern Europe, includi ng the British Isles was covered 

with a thick layer of ice, at its greatest depth two to three miles thick.  This was what we commo nly 

call the last Ice Age, or its scientific term, Last Glacial Maximum (LGM).  Extending for several 

hundred miles south of the ice, the area was a polar desert, where nothing lived and south of the 

desert, tundra, much like northern Canada, Alaska and Siberia are today.  During the height of the 

LGM, the huge ice cap contained so much water that the sea levels were as much as 400 feet lower 

than today.  The North Sea, English Channel and the Irish Sea, as well as the continental shelf were 

dry land.     

 People lived in the British Isles prior to the onset of the climate change that began to form the 

ice cap.  As the weather turned colder, those who lived there began migrating south to e scape the 

cold and to follow the food supply.  All people of that age were hunter -gathers.  Their diet con-

sisted largely of meat from the game they killed supplemented by fish, nuts, berries, mushrooms, 

roots and whatever edible plants they could gather.  If they failed to find enough food, they 

starved.  The people who migrated south out of northern Europe ended their migration in southern 

Europe, where they would have encountered people already living there.  There were four major 

refuges where the people that would re -populate Europe lived during the LGM:  the southwestern 

refuge in southwest France and in Spain, the central refuge in Italy, the southeastern refuge in the 

Balkans and Greece, and the Ukrainian -South Russian refuge.*  Population movements were not 

static during the long periods of the LGM .  In the areas of the planet where the ice was not present 

or where the temperatures made living possible, people still moved around.   For i nstance, people 

from the Middle East migrated into the Southern Mediterr anean refuges. 

As the climate began to warm, rather quickly , and the ice began to melt and the continent be-

gan to re-forest, people began to migrate out of these refuges to repopulate Europe.  Paleontologists 

believe that people began repopulating Britain as soon as a thousand years after the LGM. 

______________________ 

* Reference to modern countries is only for the sake of clarity.  These countries, of course, did not exist at the time.  
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The earliest migrants seem to have traveled by water along the Atlantic fringe of the continent, 

probably in small round boats made of animal hides.  Others, of course, moved overland across 

France, and still others from southeastern Europe and the Ukrainian-Russian refuge migrated over-

land through Scandinavia, entering Britain from the northeast.  

 Farming seems to have emerged about 10,000 years ago in the Middle East, likely in the Tigris-

Euphrates valley (modern Iraq), with the domestication of grains.  The earliest animal domestica-

tion (after dogs) was sheep and goats, again in the Middle East.  Farming spread out from its ori-

gins, entering Europe maybe 7,000 years ago.  It spread northwestward up the valley of the Da-

nube, across the Alps and down the Rhine, Oder, Seine and other north European rivers.  Archeol-

ogists believe farming reached Britain about 6200-6300 years ago.    

 The arrival of farming brought a profound change to the hunter -gather people.  They no long-

er had to follow game for their food.   They began to settle in small villages.  They had more time to 

engage in other pursuits and to develop skills other than hunting.   Farming and animal domestic a-

tion also improved their diet.   There was also a downside.  The close proximity of people and  farm 

animals such as chickens, duck, geese, swine, cattle and so on also introduced many new diseases 

to people.  More importantly for our story, new people arrived in the British Isles to contr ibute to 

the existing gene pool.     

 

II.  

The Celts 

 

 The ancient Celts (pronounced kelts) like many groups who lived in pre -historic times were 

not an ethnic group as we think of such groups today.  They were a large collection of tribal groups 

who shared a common language and culture.  Just who were the people who coalesced into the 

Celts is unknown.  Celtic is part of the huge Indo -European language family that seems to have 

arisen 3500-4000 years ago, probably in the area north of the Black Sea in modern Russia.  The old-

est languages of the family are Old Assyrian and Hittite, both long extinct.  Indo -European lan-

guages spread east to the Indus Valley and west and northwest into Europe.  The major European 

branches are Slavic, Germanic, of which English is one, the Romance languages, that is, those lan-

guages derived from Latin, such as Italian, French, Spanish and Portuguese.  The earliest evidence 

of the Celtic language is from the sixth century BC.  

 For centuries, historians and archeologists believed the Celts arose from central Europe; how-

ever, that theory has now been debunked.  By the time the Celtic language began to appear in Eu-

rope, these people were living in what are now southern France, northern Spain and western Italy.  
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As early as the sixth century BC, the Greeks were writing about them.  In the Greek language, they 

were called Keltoi, and were considered barbarians, as was everyone else at the time that werenõt 

Greeks.  In the first century BC, Julius Caesar encountered them in his wars to conquer the area the 

Romans called Gaul, modern France.  The Romans called the people Gauls or Galli.  Caesar wrote 

in his book, Gallic Wars, that these people called themselves Celts (Celtae in Latin) and spoke a lan-

guage they called Celtic.  Caesar reported they lived in France south of the rivers Seine and Marne, 

except in southwest France along the Atlantic coast, modern Aquitaine.  The people who lived 

north of the Seine and Marne were called Belgae.  Caesar understood and wrote that the Belgae 

were a Germanic people.   

 The Celts were physically larger than the Romans (Italians) and had lighter complexions and 

lighter hair and eye color.  Celts were fearsome warriors, usually fighting naked.  A Roman named 

Ammianus Marcellinus writing in the fourth century AD described the Gauls (Celts) thusly:  

 

Nearly all the Gauls are of a lofty stature, fair and of a ruddy complexion: terrible from the 
sternness of their eyes, very quarrelsome, and of great pride and insolence. A whole troop of 
foreigners would not be able to withstand a single Gaul if he called his wife to his  assistance 
who is usually very strong and with blue eyes; especially when swelling her neck, gnashing 
her teeth, and brandishing her sallow arms of enormous size, she begins to strike blows min-
gled with kicks, as if they were so many missiles sent from th e string of a catapult.  

 

 In the same century that the Greeks first wrote of the Keltoi, a Greek voyager from Massalia 

(modern Marseilles) made it to Britain, or Albion as the natives called it.  Albion is a Celtic word, 

suggesting Celtic speakers already had a dominant presence in the island as well as modern Ire-

land.  No one knows with certainty when Celtic speaking pe ople reached the British Isles, but it 

was probably as early as 1000 BC, about the same time as iron weapons and tools were introduced 

or developed in the islands.  It was the Celtic language and culture that came to dominate the Brit-

ish Isles, not the Celtic people.  The original post-ice age people were not replaced by Celts.        

 By the time the Romans colonized Albion in the first ce ntury AD, it was a land of numerous 

tribes that spoke a dialect of Celtic called Brythonic.  The Romans ruled Britannia, as they named it, 

as a military and trading colony.  Settlers from the Roman heartland (Italy) did not colonize the 

land.  Many Britain s, however, particularly the upper classes did become Latinized, undoubtedly 

to ingratiate themselves with their Roman rulers in order to obtain positions of authority and po w-

er, and thus wealth. 
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III.  

The Anglo-Saxons 

 

Saxons, whose homeland, at the time they began migrating to the British Isles, was along the 

northwest coast of modern Germany.  They seemed to have begun settling along the south and 

southeast coast of England from the Thames Estuary south and east along most of the Channel 

Coast during Roman times and likely before.  This may have been an area where Belgae had settled 

several centuries earlier.  If so, they may have spoken a language similar to Saxon, and the Saxons 

would not have felt like total strangers.  For centuries, historians beli eved the Saxons had entered 

the land as pirates and raiders.  That idea has now been largely discredited.  Rather, they seem to 

have been peaceful settlers, perhaps living in trading settlements along the coast, carrying on a vi-

gorous trade with their home land and people who lived along the southern coast of the English 

Channel in what is now France, Belgium and the Netherlands.   

After the Romans left England, or Britannia, the native tribes began warring on each other as 

various tribal chiefs vied to fill  the vacuum left by the Romans.  One of the more powerful tribal 

kings, the King of Kent, a man named Vort igren, invited Saxons into the land to help him defend 

his kingdom against marauding Picts from what is now Scotland.  Three longboats of Saxon wa r-

rio rs came to the aide of Vortigren, hardly a force sufficient to conquer the Celtic speaking Britons.  

Unhappily for Vortigren and his fo llowers, the Saxons stayed and others followed.  Like the Celtic 

speaking people hundreds of years earlier, they eventually gained control by cultural assimilation 

and also warfare, not by supplanting or exterminating the natives.  

  The largest Germanic speaking tribe to actually invade Britain during that period was prob a-

bly the Angles from the area of modern Denmark.  These Angles, Saxons, and to a lesser extend the 

Jutes (pronounced Yutes), a people from what is now southern Denmark, were the founders of the 

English nation, giving the country its name ñAngleland or land of the Angles, soon to be pr o-

nounced, England.  DNA an alysis of statistical samples of the population of Britain has upset the 

old historical thinking.  It seems that the Germanic tribes did not settle in En gland in the numbers 

heretofore believed.  Only about five per cent of English people today possess DNA that can be 

positively associated with Angles, Saxons and Jutes.  As with the Celts before them, it was their 

culture and language, not population displacement that supplanted the existing culture and la n-

guage.  Although not ethnically correct, but because the English, and people of English descent, 

have called themselves Anglo-Saxons for centuries, we will use that term in this story.  We need to 

remember, however, that it is only a cultural designation, much like our current cultural design a-

tion as Ameri cans, although we are people of many ethnic and cultural origins.  By 600 AD, Anglo -
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Saxon settlements had grown into small kingdoms.  The most impo rtant were East Anglia, Essex, 

Kent, Sussex, Mercia, Northumbria and Wessex.   

The ascendancy of Anglo-Saxon culture was not immediate and neither was military domin a-

tion, although the German dialects they spoke did supplant Celtic rather quickly, except in Wales 

and Cornwall.  For many years, political and military power fluct uated between the Anglo-Saxons 

and the native Celtic-speaking people in the various parts of Britain.  Although Christianity had 

been introduced to Britain during late Roman times, it had small influence on the native pagans.  

Christianity almost disappeared with the a rrival of the pagan Germanic tribes.  A monk named 

Augustine (later canonized a saint in the Roman Catholic Church) landed in Kent in 597 to reintr o-

duce Christianity.  His mission was immediately successful, but did not much survive his depa r-

ture, as many relapsed into paganism.  By the middle of the seventh century, Christianity had 

achieved dominance, and by the end of the century paganism was practically absent from the isl-

and. 

The various petty kingdoms of Saxons and Angles were continuously at war with each other 

over territ ory and were never a united English nation.  First one and then the other rose to prom i-

nence then fell.  During the ninth century the Saxon kingdom of Wessex began to rise and soon be-

came dominant.  The Wessex king, Alfred the Great, united the Saxon kingdoms for a time, and 

later Edward the Confessor, united all the kingdoms of Angles and Saxons that were outside D a-

nish rule.  By the end of the eighth century, the small, divided kingdoms were attacked by a new 

wave of north Europeans.  This time, they were indeed pirates and plu nderers.  These were the 

Norsemen or Vikings from the areas of modern Norway and Denmark.  The Norsemen plundered 

the Anglo -Saxon lands intermittently for the next two hundred years.  In the late tenth century, 

they returned in force .  In 1013, the Danish king, Svend, defeated the disunited Anglo-Saxon king-

doms and established himself King of England.  The Danes ruled England, except the southern 

Saxon kingdoms, until 1043, when the last Danish king died.  Edward, later called the Con fessor 

because of his reputed piousness, was crowned king and Saxon rule was restored, at least for most 

of England.   

 

IV. 

The Irish Gaels and the Picts 

 

Scotland was entirely covered with ice to great depths during the LGM.  Parts of southern 

England was free of ice and partly inhabited perhaps thousands of years before Scotland was free 
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enough of ice to entice people.  The earliest evidence of human habitation is from the middle Stone 

Age (Mesolithic Period).    

The people we now call Highlanders are (or  were) a Gaelic speaking people, ethnically related 

to the Irish.  At their closest point, Ireland and Scotland are only ten miles apart.  During the first 

three centuries of the first millennium AD, the king of the small Irish kingdom of Dál Riata began 

forays onto the Scottish Isles and mainland.  They founded three colonies, which they called Ar-

gael (Argyll).  The native Picts regained the area by the sixth century, but only for a short period.  

By the end of the century, the Gaels of Dál Riata had permanently transferred from Ireland to Sco t-

land.  For the next two centuries they battled the Picts for control of their area of settlement.  The 

Gaels eventually prevailed, when in 843, their king, Kenneth MacAlpine, married a Pictish princess 

and claimed the Pictish throne by virtue of the Pictish matrilineal inheritance system.  He thus 

combined the two thrones, beginning the emergence of Scotland.  

The Picts are another pre-historic people about wh om considerable mythology has grown 

around.  For centuries historians and others regarded the Picts as a mysterious people with obscure 

origins.  There is not much mystery  about the origins of the Picts.  They were a hunter-gatherer 

people who occupied what is now Scotland after the LGM.  We donõt know what these people 

called themselves.  The Romans called them Picts, derived from the Latin, picta (picture) .  They 

were so-called because of their heavy use of body paint when they went into battle.  They spoke a 

language akin to modern Wel sh.  The Pictic language and culture was long ago subsumed into the 

culture of the people who later populated Lo wland Scotland. 

The Picts were fierce warriors.  Neither the Dál Riata nor the Romans nor the Anglo-Saxons 

were able to conquer them.  The Romans could only contain them.  They built a fifty -five mile stone 

wall from the Irish Sea to the mouth of the river Tyne on the North Sea.  The Romans were thus 

able to mostly contain the Picts north of the wall.  The Romans garrisoned Hadrianõs Wall until 

they vacated Britain.  After they left, there was no one to keep the Picts in place.  That was what 

prompted Vortigren to recruit Saxon mercenaries to help defend his kin gdom against raiding Picts.       

The foothills of the Grampian Mountains divide Scotland into the Highlands and Lo wlands.  

This line begins about midway between the Nairn and Fin dhorn rivers on the Moray Firth on the 

North Sea.  It runs south and then southwesterly to above Glasgow on the Firth of Clyde.  The 

Highlands include the Scottish islands west and north west of mainland Scotland.  The Lowlands 

are south and east of the Grampian foothills.  The Highlands and Lowlands are more than a geo-

logic divide.  The people who have lived in these two di stinctive areas for millennia are themselves 

two distinctive cultures.  
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Culturally, the Lowland Scots are descended from the Angles of Northumberland. The lan-

guage of Scottish speaking Lowlanders was derived from the English of No rthumberland and the 

language of the Anglian s of Lothian.  As it expanded northward, the language acquired Gaelic, 

French and English word s, becoming a distinctive Scottish.  Centuries of invasions and raids on 

their territory, transformed the Lowlanders into a people with  a mix of the original Pictish inhabi-

tants, Highland Scots, Irish, English and Scandinavian, well before the seventeenth century.  

From the twelfth century, the Highlanders  were organized into clans.  The clan was the Hig-

hlandersõ primary political and social structure.  It remained such until broken up by the English 

after they crushed the Highlander Rebellion in 1746.  Border clans of Lowlanders were organized 

similar ly  to the Highlanders , except, the Lowlanders didnõt have tartans or wear kilts and other 

clan regalia such as the Highlanders.  They are more an extended family, numerous related people 

with the same surname.  Just the same, their allegiance to one another was no less than that of 

Highland and Border clansmen.       

 

V. 

The Normans 

 

After the death of Edward the Confessor in 1066, Harold Godwinson, the Earl of Wessex, as-

cended the throne as Harold II.  William, Duke of Normandy, who ruled a powerful duchy in the 

north of France, himself a descendant of Viking pirates, imm ediately challenged Haroldõs validity 

as king.  William had exercised considerable political influence over England for fifteen years prior 

to Edwardõs death.  He claimed that Edward, a cousin, had promised him the throne.  William also 

claimed the throne through marital ties and because Harold had pledged fealty to William several 

years before Harold was crowned king, although Harold claimed that it was intended only in 

Normandy.  William considered Haroldõs claim of the throne to be a usurpation and rebellion 

against his feudal overlord.  William further claimed that Harold had sworn his oath of fealty on 

holy relics.  Based on that assertion, he petitioned the Pope for a papal blessing for his undertaking.  

William succeeded with the Pope, who gave him a p apal banner to carry into battle.  Papal sanction 

enabled William to claim he was conducting a holy wa r against a perjurer and usurper.  This 

helped him more easily recruit mercenaries from outside Normandy.  In the end, the prospect of 

land and booty was probably consider ably more persuasive than holy war.    

In order to secure what he believed was rightf ully his; William crossed the English Channel 

with his small, but powerful army of about 8,400 men in 1066.  He met Haroldõs Saxon army of 

maybe 7,500 at a place called Senlac Hill, located about ten miles northwest of Hastings, from 
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which the battle takes its name, in southeast England near the Channel coast, on October 14, 1066.  

The Saxonõs were positioned in a strong battle line at the crest of the hill, forcing Williamõs men to 

fight uphill.  At first, the Saxons held their position against repeated No rman charges.  William d e-

cided he needed a bit of trickery in order to break the Saxon line.  He feigned a retreat, and the im-

petuous Saxonõs took the bait, broke ranks and charged down the hill after what they believed was 

a retreating enemy.  Once the Saxon battle line had broken, William ordered his army to turn about 

and charge into the Saxons.  In the melee that followed, Harold was struck down by what tradition 

says was an arrow through one of his eyes.  With their king dead and their battle line in d isarray, 

Saxon morale and battlefield discipline collapsed.  Norman mounted knights easily overran the 

Saxon foot soldiers.  Haroldõs army was thoroughly routed.  William marched on to London and 

was crowned King in Westminster Abbey on Christmas Day of 10 66.  Within three years, William 

completed the conquest of the weak and divided Anglo -Saxon kingdoms and thereby earned the 

sobriquet, the Conqueror.  The Norman Conquest was the beginning of modern England.    

William confiscated the land of the old Angle  and Saxon earls and other landholders and redi-

stributed it to his knights and barons.  This had little or no effect on the ordinary peasant, 

craftsman or laborer.  It mattered not who his or her master was.  The eleventh century was the 

height of European feudalism.  All the land belonged to the king, who dispensed it at his discretion 

to his barons and knights, who in turn owed fealty to the king and paid rent in whatever form the 

king required, including knight service, by which the king raised his armie s.  This system of fealty 

went all the way down the chain to the common people who were bound to their lord and his land.  

Life continued as it had under old Anglo -Saxon overlords.  

In very short order, the Normans changed England from a collection of pett y, quarreling 

kingdoms into a united, strong and prosperous English nation.  William accomplished this by pla c-

ing his knights, barons and bishops in all government and church o ffices.  He was smart enough to 

keep the existing local systems in place as much as was practical.  Except in the law, the Normans 

never attempted to impose their culture on the English.  They never attempted to impose the No r-

man French language on the English people.  The Normans never colonized England.  Perhaps as 

few as 5,000, and certainly no more than 10,000 Normans and other French speaking people settled 

in England.  French became the official language of the kingdom, and remained so for more than 

three hundred years, although ordinary people never adopted it.  English not only  held on, but it 

slowly and steadily made a comeback as the official language.  In 1362, the Chancellor opened Par-

liament in English, and finally in 1399, Henry III at his coronation , addressed Parliament in Eng-

lish.  French was no longer the official language of England.   
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Norman kings ruled England until 1154.  Lineal descendants of those Norman kings have sat 

on the British throne to this day.  Much of the current English and Scottish peerage is also des-

cended from Normans or other French.  As for ordina ry English people, in the end, about the only 

impact the Normans had made, other than uniting them into a nation, was in law, several hundred 

French words that have survived in the English language and the use of surnames.  As far as the 

daily lives of ord inary Englishmen, it was almost as if the Normans had never come.  Anglo -Saxon 

culture and language not only survived the Norman Conquest, but in the end, prevailed.   

 

VI. 

Union of England and Scotland 

 

Queen Elizabeth I was the last of the Tudor Dynasty, established by her grandfather, King 

Henry VII.  She never married and thus had no lineal heirs.  As the Queen lay dying in 1603, she 

named òour cousin of Scotlandó as her successor.  Elizabeth had named her cousin, James Stuart, 

who ruled Scotland as James VI, to succeed her as King of England.  He ascended the English 

throne as James I.  It was not until the Acts of Union of 1707 that the two countries were formally 

united as the United Kingdom of Great Britain.  The Scottish parliament and throne were a bolished 

and the Scots were guaranteed a certain number of seats in the British parliament. 

 In addition to the combined thrones of England and Scotland, James inherited the religious 

turmoil that Elizabethõs father, Henry VIII, had unleashed by his quarrel and eventual break with 

the Church of Rome over the Popeõs refusal to grant Henry a marriage annulment from his first 

wife.  The years of the Stuart dynasty were characterized by political and religious strife almost 

from beginning to end.  The Stuarts were firm believers in the divine right of rule and in exerci sing 

the power historically vested in the sovereign.  At the same time Parliament increa singly intended 

to assert its authority.      

 On one side of the religious quarrels were the adherents of the established Church of England, 

(Angl ican) with the Catholics, English Puritans and Scottish Presbyterians at various times on the 

other, although not necessarily as allies.  The arbitrary rule of the second Stuart monarch, Charles I, 

and his attempt to use Irish Catholic mercenaries to suppress the Protestants led to civil war in 

1642.  The King was arrested, tried for treason by Parliament and executed in 1649.  Because of Par-

liamentary corruption and inaction, Oliver Cromwell, who had commanded the Par liamentary ar-

my during the Civil War, dissolved Parliament and established a Commonwealth.  The Commo n-

wealth was short lived, surviving the death of Cromwell by only a few years.  The monarchy was 

restored in 1660.  Even after the restoration, the political and religious strife didnõt end as returning 
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monarchists re-established themselves often at the expense of the supporters of the late Common-

wealth.   

 The first Stuart, James I, was a believer in, and an active supporter of, colonization or estab-

lishment  of plantations, as they were called.  These plantations were collections of small communi-

ties of òplantedó colonists, not the Southern and West Indian agricultural units later also called 

plantations.  In the first few years of his reign, James authorized plantations in Ireland, the West 

Indies, Virginia and Plymouth Plantation (later co mbined with other small plantations to become 

Massachusetts).  The religious and political upheavals that made life uncertain, and even danger-

ous in Britain, made migration  to America an easy choice for those who sought religious or political 

freedom or economic opportunity.  Britainõs American colonies provided a haven for whichever 

group was out of favor  and a safety valve for the mass of poor, which today we would call th e un-

derclass. Notwithstanding all the religious turmoil, English and Scottish migration to Virgi nia and 

most of the other colonies was overwhelmingly for economic bette rment. 

 

VII.  

 Who Are We?   

 

Today, DNA analysis shows that about sixty -eight per cent of native born English and about 

seventy per cent of native born Scots can trace their lineage to the people who arrived in the British 

Isles during the 9,000 or so years from the end of the LGM to the arrival of farming, about 6,200 

years ago.  Later arrivals, from northern and northwest Europe, and still later the Vikings and A n-

glo-Saxons added to the gene pool.  Professor Bryan Sykes a geneticist at Oxford University has 

conducted numerous and wide ranging DNA sampling in his studies and has concluded tha t nine-

ty-five per cent of all native Europeans can trace their lineage to just seven women who lived be-

tween 15,000 and 40,000 years ago.  Dr. Sykes calls them the seven daughters of Eve.  Archaeolog-

ist, Dr. David Miles says that about eighty per cent of t he genetic makeup of modern white Britons 

is the same as the hunter-gatherers who repopulated Britain after the LGM.  The most distinctive 

visible genetic marker for the British is red hair.  Geneticists believe this resulted from a gene mut a-

tion that occurred 8-10,000 years ago.  This was the chief physical characteristic the Romans noticed 

when they first encountered  the Britons.  Today, there are more red-haired people in Scotland and 

Wales, relative to total population , than anywhere else in the world.  

The discovery of DNA and the development of powerful, high -speed computers have enabled 

Dr. Sykes and other geneticists to reach similar conclusions. Everyone is aware of how DNA has 

become a major crime-fighting tool by enabling scientists to pos itively i dentify people involved in 
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certain crimes, or to exclude them.  Geneticists use the same science to identify groups of people 

and connect them to common ancestors.  

So, who are we?  Historical records tell us that all of our ancestors whose stories are told in 

this book are English and Scottish, people who were themselves descendants of some of those 

nameless people who survived the Ice Age and repopulated the British Isles and those who fol-

lowed the Ice Age people.  We are their descendants, whether we kno w their names or not.   We are 

who they were. 1 

We are now at the point where our ancestors are more than simply unknown members of a 

cultural or ethnic group, where we can only speculate about them and their lives.  From now on, 

our ancestors, with a few exceptions, are no longer anonymous.  With the beginning of the period 

of British colonization of North America in the early s eventeenth century, we can now identify our 

ancestors by name and in many cases their places of origin in England, Scotland and Northern Ire-

land (Ulster) and often know a great deal about their lives.  Before we do that we need to learn 

something about the unknown and far -away land they would leave their homes to colonize, the so-

called New World.   
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__________________________________________________________ 

The New World  
 

I. 

The First Frontier 

 

The beginning of successful English colonization of North America may be traced to April 1606, 

when King James I granted a royal charter to a group of investors who incorporated their ente r-

pr ise as the South Virginia Company of London, commonly called The London Company.  The 

Company proposed to òmake habitation into that part of America, commonly called Virginia.ó  

Their purpose was to establish an English colony in North America that would e ventually lead to 

profitable trading arrangements with the Motherland.  The King also wanted an English presence 

in North America to thwart French and Spanish ambitions to claim the entire continent.  The co m-

panyõs investors were envious of the enormous amount of gold and silver the Spanish were taking 

from their American colonies.  They hoped to enrich themselves by finding such wealth in Vi rginia.  

Europeans of the time believed the earth was considerably smaller than it actually is and that there 

was a direct passage, what was called the Northwest Passage, through North America to the 

Orient.  The investors hoped to find that allusive passage and thereby to challenge the successful 

Portuguese traders operating in East Asia.  To help fulfill their goals, T he London Company hired 

Captain Christ opher Newport, who had made a name for himself as a mercenary and who was òa 

mariner well -practiced in the Western parts of Americaó, to command the first expedition. 1 

 Captain Newport and his party of 105 male òadventurersó and combined crews of thirty-nine 

sailed from England aboard three tiny ships, Susan Constant, Godspeed and Discovery, on December 

20, 1606ñDecember 30 by the modern calendar.  The voyage of four months included a stop in the 

Canary Islands to replenish their water supply and several stops at West Indian islands for more 

water and food. òAbout foure a clocke in the morningó of April 26 (May 6) in 1607 a lookout 

sighted land off the south entrance to Chesapeake Bay, later named Cape Henry.  A party of twen-

ty or so went ashore, where they saw òfaire meadows and goodly tall Trees, with Fresh-waters 

running through the woods ...ó.2  For three weeks they explored the Virginia waterways looking for 

a suitable site to establish a settlement.  They finally decided on a small peninsula off the north 

bank of the river they named James, at a site south of todayõs Williamsburg.  They named the place 

Jamestown.  They could have hardly selected a worse location.  The area was low lying, sur-

rounded by water at high t ide and vulnerable to Indian attacks.  During the summer it was miser a-

bly hot and humid and infested with fever carrying mosquitoes.  It was especially uncomfortable 
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for people accustomed to the cooler climate of England.  They also had managed to stumble upon 

an area of the east coast heavily populated by several Algonquin speaking tribes of the Powhaten 

Confederation.  The Indians themselves complained that the area was too crowded.  The English 

were unwelcome from the beginning.  The first shore party wa s attacked, and two men wounded 

before they could get back into their landing boats.  

 Captain John Smith recorded that Virginia was a land of òpleasant plain hills and fertile val-

leys, one prettily crossing the other, and watered so conveniently with thei r sweet brooks and crys-

tal springs, as if art itself had devised them.ó3  These early settlers were both awed and frightened 

by this new land and its strangeness.  Dense, seemingly impenetrable forests covered most of Vir-

ginia, and for that matter most of eastern North America.  The forest began just behind the coastal 

marshes and contained hundreds of varieties of trees, some as old as 500 years, and some as high 

as seventy feet before the first limb.  In eastern Virginia there were tulip, sweet gum, pine and as 

many as fifty varieties of oak.  Cypress and cedar grew in the swamps.  The forest was filled with 

wild fruit trees and berry bushes.  It was also home to abundant game, many species unknown to 

the Englishmen.  The numerous waterways and Chesapeake Bay teemed with fin and shellfish.  

The Chesapeake Bay area was (is) an important resting place for migrating birds during their long 

flights.  The east coast is one of the North American flyways for migrating birds.  Millions of geese, 

ducks and other species blackened the sky as they over-flew the area on their way to and from their 

Canadian nesting grounds.  

 Jamestown almost wasnõt.  Although surrounded by all this natural abundance, the earliest 

settlers still almost perished from starvation.  They had absolutely no knowledge of how to survive 

in a wilderness.  They had no farming, hunting or survival skills, and being ògentlemenó they dis-

dained farming, or any other labor for that matter.  Captain Smith thought them more fitted òto 

spoyle a commonwealth than to begin or maintain oneó.4  Their hunting weapons were smooth 

bore muskets that were inaccurate except at very short range.  More often than not a hunter would 

miss his first shot and the noise of the discharging weapon precluded the opportunity for  a second 

one.  The earliest colonists depended on trade with the Indians and infrequent re-supply ships 

from England for their food and other needs.  Between 1607 and 1609 about 900 settlers came to 

Jamestown.  By the end of the terrible winter of 1609, called òthe starving timeó by the colonists, 

only sixty remained.  They had made no plans for survival.  Their inadequately provisioned stor e-

houses were soon exhausted.  They hadnõt even cut an adequate supply of firewood.  The colonists 

resorted to eating dogs, cats, rats, mice and boiled shoe leather in order to survive.  Men went into 

the forest and caught snakes and dug roots.  Corpses were even dug-up and the flesh boiled.  One 

man reportedly killed his wife, salted her body, roasted it, or prepared it in some other fashion, and 

ate it.  When the foul deed was discovered, the man was tried and executed.  Eventually the In-
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dians taught the Englishmen how to stalk and hunt game and how to build fish traps and other 

hunting and fis hing skills.  They introduc ed the settlers to corn, squash, beans and pumpkins and 

taught them how to plant and care for their plots.  Even so, by 1624, six out seven of the earliest 

settlers were either dead from starvation or di sease or had returned to England.5   

Two events occurred in 1614 that would prove to be critical for the survival and d evelopment 

of Virginia.  In that year, The London Companyõs governor began a land transfer system to the co-

lonists.  Any settler who fulfilled his obligation to the Company could be awarded three acres of 

land.  By 1618, the governor instituted a headright system.  Anyone bringing to the colony a person 

whose passage was paid would receive a headright of fifty acres for each such person.  The head-

right grant required that the gra ntee or his heirs must plant a crop or cause one to be planted, seat 

the land as it was called, within three years of the grant.  The granting instrument contained reve r-

sion language if the grantee failed to seat the land: ò... it may & shall bee Lawful for any Adventur-

er or planter to make Choice & seate thereon.ó  In other words, the land was considered to be 

abandoned and available for others to claim.  Many enterprising men amassed thousands of acres 

by transporting settlers and inde ntured servants to the colony.   

Indentured servants were men, women and children, who were contracted to a òmasteró for a 

period of time, usually three to seven years in Virginia  or until the age of majority for children.  

Felons were sometimes required to serve for life.  The system was frequently abused, with people 

often tricked, and even kidnapped, and sold as servants. 

 The second event was the successful development of a usable tobacco leaf.  John Rolfe, who 

had developed the leaf after several years of trial and error, shipped four  barrels of his product to 

England in 1614.  The tobacco sold for three shillings per pound in London.  Two years later, plan-

ters shipped twenty -five hundred pounds.  In 1628, they exported one million pounds.  Tobacco 

was the Virginia colonistsõ gold.  The settlers now had a product that no other English colony had, 

and they were able to create an independent economy.  Almost immediately tobacco became a 

standard measurement for barter.  In 1640, it became legal tender.  Taxes and church tithes could 

be paid with tobacco.  Great and small fortunes would be made from tobacco cultivation and the 

trade it engendered.  Even the smallest subsistence farmer could produce enough to survive. 

Tobacco growing is labor intensive with the planting, transplanting, weedi ng, beetle and 

worm removal, cutting and curing.  The young plants were started in beds and in early spring the 

farmer transplanted them in the tobacco fields.  As the plants began to grow and sprout leaves, 

they were topped and succored so they would prod uce about six to eight broad leaves.  The cut 

plants were allowed to wither a while and then were hung on lines in curing sheds.  Once the  

leaves were properly cured, they were stemmedñleaves were pulled off the stalksñand bound 

into small bundles and then  packed into wooden casks called hogsheads.  A tobacco farmer could 
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produce about fifteen hundred pounds of tobacco by his own labor.  By the late seventeenth cen-

tury, the average farmer grossed about Ã25* for his yearõs work.  After expenses, he might net £6.  

This would en able him to get by as long as tobacco prices were up. 

 In order do better than just get by, a planter would need to rent or buy inde ntured servants to 

supplement family labor and increase his acreage.  In the long run, this was an expensive labor sys-

tem and would not do for any planter who wanted to put large acreages into tobacco cultiv ation.  

An unexpected solution to the labor problem soon appeared.  John Rolfe recorded in 1619:  òAbout 

the last of August came a Dutch man of war that sold us twenty negroes.ó6  The Dutch sold them as 

indentured servants, but within a few years African servitude was made for life, that is slavery.  In 

the beginning slavery grew slowly in Virginia.   A 1625 census listed only ten African slaves (or ser-

vants) in Jamestown proper.  By 1640, were still only 150 in the entire colony, fewer than in all of 

New England.  Virginia still had a plentiful supply of English and Irish indentured servants to 

serve the small settler population.  But, the tobacco planters began to turn to slavery as the ultimate 

answer to their need for a cheap, renewable source of labor.  To help the supply of slaves, Virginia 

enacted a law declaring children born to a slave woman automatically slaves from birth, regardless 

of the fatherõs status.  By 1680, there were about 4,000 African slaves in Virginia.7  This early labor 

expedient would eventually be the downfall of the agriculturally or iented South. 

 In the same year that slavery was introduced into Virginia, the colonists establis hed represent-

ative government in the form of the House of Burgesses.À  That was something that no other Eng-

lish colony had done.  This very early concept of colonists exercising control over their local affairs 

planted a tiny seed that would flower into re volution a hundred and fifty -six years later.  The King 

reclaimed The London Companyõs charter in 1625, and Virginia became a crown colony with a 

royal governor.  The colony had barely grown under The London Company.  The investors had not 

realized their d ream of gold and even with the development of the tobacco trade; they had not 

been able to develop the colony into a successful commercial enterprise.  In the end, they lost all 

they had invested.  In 1629, after twenty-two years of existence, the tiny colony had only about 

2,500 residents.  When Sir William Berkeley arrived in Virginia in 1641 to assume his duties as roy-

al governor, the thirty -four year -old colony was still tiny.  Only about 8,000 people populated the 

necks of land between the great riversñJames, York, Rappahannock, Potomacñthat flow from the 

western mountains into Chesapeake Bay.  They were mostly small-acreage tobacco farmers and 

__________________ 

* The English monetary system is denominated into pounds, shillings and pence.  For example twenty pounds, three shillings, six pence 

is written symbolically as £20.3.6 

À The House of Burgesses was the forerunner to todayõs Virginia General Assembly. 
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tradesmen.  Most of the earliest settlers were wholly unsuited for a colonial frontier life.  The earli-

est ones grandly called themselves adventurers, but were essentially layabouts.  They were unac-

customed to work, hard or othe rwise.  Most had no occupational skills or talent for anything other 

than riding and shooting.  Upper -class Englishmen of the time typically spent their idle hours, 

which were  most of the time, gambling, hunting, carousing or follo wing other useless pursuits.    

 Sir William Berkeley was himself a member of Englandõs gentry class.  He believed for Virgin-

ia to be successful, the abundant land must be exploited.  He fu rther believed that the English class 

system, with its hierarchy of leadership and responsibility, must be adopted in Virginia.  As soon 

as he assumed office, Berkeley began a campaign to recruit settlers from among his class.  These 

men were typically untitled sons, grandsons or nephews of the peerage or the English landed gen-

try, who would not inherit land in England, and who in many cases survived on allowances from 

their parents or other rel atives.  Berkeley recruited his colonists mostly from the south and west of 

England.  He also recruited extensively from Lo ndon and Bristol, where many of the landless sons 

had established themselves as merchants and tradesmen.  Berkeley convinced them that their fu-

ture lay in  Virginia, where they could become great estate owners and make fortunes in land and  

tobacco. 

 Those who came attempted to establish the English gentlemanõs lifestyle in Virginia.  Many 

did acquire great estates.  Some eventually built grand manor houses, and as best they could, lived 

the lifestyle of English country squires.  The early Virginia hierarchical social system eventually 

spread throughout the South. Those who couldnõt achieve it often did their best to emulate it.  Vir-

giniaõs first great period of growth began in 1642 and lasted thirty -three years, until 1675.  During 

this period an estimated 45,000 persons migrated to Virginia, mostly from the south and west of 

England. 

 Notwithstanding Berkeleyõs intensive recruiting efforts among his class, most migrants of this 

first òGreat Migrationó were not sons of gentry, merchants or tradesmen.  About seventy-five per-

cent were indentured servants.  These people were often from just above the bottom of Englandõs 

economic and social scale.  There, they had worked as tenants on landed estates, or were craftsmen 

and laborers.  Some of the indentures were artisans, specialized craftsmen and tutors who were 

brought to Virginia to serve the wea lthy planters.  Others were from the bottom, were unemployed, 

beggars or petty crim inals.  Some were sent to Virginia in lieu of prison or the gallows.  In Virginia, 

they provided the colony with its craftsmen and skilled and unskilled laborers. Along with the 

slaves, indentured servants were a cheap source of labor, which would become instrumental in the 

development of the colony.  By the 1650s, the transportation of settlers and indentured servants 

had become an industry in itself.  By Berkeleyõs time, prospective colonists had abandoned the no-
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tion that Virginia was a land of quick riches and fame.  The later settlers and servants understood 

the need for hard work and self -sufficiency in order to survive on the primitive Virginia fro ntier.    

 Whether servants, farmers, merchants, tradesmen, sons of gentry or not, they came for eco-

nomic opportunity.  The trip was long and hard, and many didnõt survive the voyage.  With the 

most favorable winds, passage required at least six weeks, and often up to three or more months.  

When the ships arrived in Virginia, the passengers disembarked at plantation wharves.  The ships 

were re-loaded with hogsheads of tobacco, lumber, hides and furs or other colonial produce for the 

return voyage to England. 

When our ancestral families and their fellow colonists first set foot in North America, the y en-

tered into a land unlike anything they could have imagined.  Although the later arrivals probably 

had read or heard descriptions of the new land, they had no photographs or film to see for the m-

selves.  They had only their imaginations to form a mental picture.  The massive North American 

forests were probably the outstanding feature that first grabbed the attention of the early col onists.  

True, England had forests, but they were minuscule compared to those in America.  The relatively 

few trees of Scotland and Ireland were nothing of consequence.  Moreover, the forests of Britain 

belonged either to the crown or one of the royal peers.  Commoners generally werenõt allowed in 

them except to work.  Trespassing or hunting in a royal forest was a serious offense, and killing the 

Kingõs animals was punishable by death.  The dense, deep forests of North America, with their 

huge trees hundreds of years old, filled the colonists with foreboding, mystery and a sense of dan-

ger.  The earliest Virginia colonists often wondered if there was an end to the forests.  The further 

they went into the forest, the more there was.  When the first explorers crested the Blue Ridge 

Mountains of western Vi rginia, they saw only more forest and more mountains.   

 The earliest settlers had no hunting skills.  Few had owned weapons in Britain or knew the 

first thing about hunting.  British hunting was typically limited to birds, deer, wolves, wild boars 

and small animals.  Only the gentry were allowed to hunt in the En glish forests.  There, the largest 

game was deer and wild boars.  In America, the forests were the habitat for animals completely 

unknown in the Bri tish Isles or Western Europe.  The colonists knew nothing of buffalo, panther or 

most of the North American fur bea ring animals.  The only bears they would have likely seen in the 

old country would have been those perfor ming in local fairs or circuses.  There were no snakes in 

Ireland, very few in Scotland and only har mless species in England.  The settlers had to quickly 

learn to avoid deadly rattl esnakes, found in all the original colonies, copperheads, moccasins and 

in the lower South, coral snakes.  Colonists who settled in the Carolinas and Georgia had to learn 

about allig ators. 

 The North American climate was another new expe rience for the colonists.  The British settlers 

came from a cool, often rainy climate and were completely unpr epared for the hot, humid coastal 
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regions of Virginia and the other southern colonies.  In Britain and Ireland they had not known to r-

nadoes and hurricanes and rarely experienced violent hailstorms or the prodigious amounts of 

snow that fall in the Pennsylvania and Virginia mountains, upper New York and New En gland. 

 The new settlers certainly had never encountered a people like the American Indians, who 

occupied the land the settlers wanted.  The two cultures clashed from the beginning.  Neither 

group understood the other .  Each was wary and fearful of the other.  With few exceptions, chiefly 

the Quakers, the European colonists made no attempt to understand the Indiansõ culture.  Even 

when they did try, the tendency was to lump all I ndian people into one group, a practice doomed 

to failure.  Hundreds of tribes of all sizes occupied eastern North America.  They spoke a variety of 

languages and dialects, and practiced individual tribal customs and cultures  

 One of the most significant cultural differences, and one that was commonly shared by all the 

tribes, was the concept of land ownership.  American Indians believed no one owned the land.  

They believed the land was a Divine gift that was meant to be used and shared with all creatures, 

including the animals.  While all tribes claimed certain areas as their tribal domains and attempted 

to expel any invaders from their tribal areas, they never claimed own ership of the land in the way 

Europeans did.  On the other hand, British settlers, with their trad ition of English Common Law, 

wherein land ownership was based on written contracts and deeds, found it necessary to establish 

legal ownership.  Eastern forest Indians were town dwellers, who cultivated crops around their 

towns and used the vast forests as hunting preserves and places to wage war against each other.  

The colonists were predominately farmers and couldnõt accept the notion that the Indians needed 

all the land they claimed.  Colonistsõ continual attempts to negotiate, cajole, threaten or bribe to 

obtain written evidence of purchase, and thus ownership, caused constant strife and ill will b e-

tween themselves and the Indian tribes.  The inexorable pressure to acquire Indian land sooner, 

rather than later, led to fraud and outright theft on a grand scale.  Colonial negotiators frequently 

took advantage of the Indiansõ inability to understand English or the nature of deeds and contracts 

to cheat the tribes out of their land.  Cultural and racial differences between the two groups and 

constant tension over ownership and use of the land made living together impossible.  This cond i-

tion of mutual distrust and frequent hostility lasted for almost three hundred years, until the North 

American Indian tribes were completely subjugated, or in some cases destroyed. 

The earliest Jamestown settlers were incredibly slow learners when it came to survival and 

self-sufficiency, but by the second or third generation of sett lement, the colonists began to learn 

these skills.  They learned much from the Indians, especially how to grow corn, which became an 

American staple, as well as squash, pumpkins and beans.  The Indians taught them how to use for-

est plants to make herbal medicines, how to track and kill game and many other forest secrets.  The 

colonists learned much more on their own by observing their environment and by trial and error.   
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 Before American colonization, inhabitants of the British Isles had little experience  with fir e-

arms.  The American frontier demanded they learn, and learn fast, if they were to defend, and in 

many cases, feed themselves.  Their typical hunting weapons were smooth bore muskets or fowling 

pieces.  Only after the introduction of a rifled -barrel weapon to America did the English settlers 

have a weapon suitable for survival in the forest.  The rifle was developed in Switzerland and 

brought to Pennsylvania by Swiss and German settlers. It was known variously as the òLong Rifleó, 

òPennsylvania Rifleó, òKentucky Rifleó, òStump Rifleó and òHog Rifleó.  The long barrel had 

groves or rif ling that caused the ball to be discharged in a tight spin that drilled through the air, 

rather than push the air as shot from smooth bore weapons did.  The lead ball was wrapped in a 

small piece of greased cloth or a leather patch to make a tight fit and pushed down the barrel with 

a hickory rod.  The rifled barrel and the tight fitting shot gave the weapon uncanny accuracy and 

distance.   A good rifleman could easily k ill a man or animal at 200 yards.  An expert rifleman with 

an excellent rifle could accomplish the same feat at 400 yards.  The cautious frontiersman was nev-

er without his well -maintained rifle, and a good supply of lead and powder.  He carried his own 

bul let mold to make the balls.  The long-rifle was as responsible for the conquest of the early fron-

tier as any mechanical device. 

 Within a hundred years of their first settlement, American colonists had learned well the skills 

necessary for frontier surviva l.  To the detriment of the I ndians, the colonists also learned how to 

fight in the forest, that is, Indian style.  Many of the frontiersmen even adopted the Indian practice 

of scalping their vi ctims, which often degenerated into the disgraceful practice o f buying scalps.  

This was a means used to prove kills in order to collect bounties colonial governments often paid 

for dead Indians.  Frontiersmen honed their survival, hunting and fighting skills to such keenness 

that many became as good, or better than the Ind ians at living and surviving in the forest.  They 

had to if they were to prevail and hold the frontier until settlement caught up with them, and they 

could subdue the Indians with their over -powering numbers and superior weaponry.  

 
II.  

The Northern Neck of Virginia 

 

The Northern Neck is the peninsula of land lying between the Rappahannock and Potomac 

rivers as far up river as present King George County.  In 1634, eight original counties, then called 

shires as in England, were formed in the small area of Virginia settlement.  The lower Northern 

Neck was part of the original Charles River Shire.  In March 1643, the name was changed to York.  

In October 1648, the Virginia government created Northumberland County from the Indian district 

called Chickoun in  the lower neck and other parts of land in the upper Northern Neck.  The county 



The New World  

 

24 

 

was created so the government could exercise control over the area.  The early colonists had taken 

advantage of the distance from Jamestown and had tended not to recognize the Virginia gover n-

ment.  They conducted legal affairs pretty much as they pleased.  Settlement of the Northern Neck 

advanced quickly after creation of Northumberland County. * 

 King Charles II, in exile in France and a king without a kingdom, in 1649 granted s even of his 

supporters over five million acres.  The grant not only included the entire Northern Neck, but it 

extended all the way to the Shenandoah Valley.  The grant eventually passed in its entirety to the 

Culpeper family, one of the original grantees.  The Fairfax family, namely Thomas, sixth Baron 

Fairfax, inherited it from the Culpepers.  After the Fairfax Proprietary was established, Nort hern 

Neck grants were purchased or leased from the Proprietary.  Future royal headright grants were 

made from land  located outside the boundaries of the Proprietary.  

Our first ancestral families in America were among the many that Governor Berk eleyõs agents 

had encouraged to settle in Virginia.  These future colonists were typically younger sons of nobles 

and landed gentry, royalists who had supported the executed king.  They were often merchants or 

tradesmen.  They began arriving in the Northern Neck within two generations of the founding of 

the colony. During those forty odd years settlement had progressed little fro m the waterõs edge.  

When John Smith first explored the Northern Neck in 1608, the land below the falls of the streams 

was a wilderness of forests and marshland.  Above the falls òone plunged into depressing solitude 

and the silent gloom of a thick fo rest canopy.ò8  The area was practically unchanged forty years 

later when intensive settlement began.  The Northern Neck, indeed almost all of Virginia, was still 

wi lderness and populated only with Indians.  The western most settlement was the frontier outpost 

of Fort Henry, located at the falls of the Appomattox River, t odayõs Petersburg.  There was no road 

network in the colony, so transportation was almost entirely by w ater.  Thus, the early Northern 

Neck colonists first claimed land bordering the P otomac and Rappahannock rivers.  Ocean going 

ships sailed as far upriver as the waterõs depth and the tide would allow.  Beyond that point, small 

river craft fitted with a sail and oars traveled on upstream as far as possible.  The first farms and 

plantations were laid out along the waterõs edge, and the larger planters constructed wharves so 

that ships could sail up the rivers and dock directly at their plantations.  As the riverfront lands 

were taken, land grants extended further inland on the neck, usually up the many small streams 

that flowed into the two rivers that formed the neck.  The Indians were pushed northwest into the 

______________ 

* One must understand the development of the relevant Northern Neck counties to more easily follow the mov ement of 
the early Virginia families.  In 1651, Lancaster County was formed from parts of Northumberland and York counties.  
Westmoreland was formed from York in 1653.  In 1656, Rappahannock was formed from Lancaster.  In 1692, Essex and 
Richmond were formed from Rappahanno ck.  In 1731, King George was formed from Lancaster.  Stafford was formed 
from Westmoreland ca. 1666, and in 1731, Prince William was formed from Stafford and King George.  Middlesex was also 
formed from Lancaster, in 1673. 
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interior, absorbed by other trib es, succumbed to the Englishmenõs diseases or were killed by war-

fare.  New land grants were not always contiguous to land already settled, as colonists attempted 

to find the best available land, yet within an area considered safe for settlement.  

 These earliest settlers were moving onto land where no European had previously been.  When 

they disembarked, there was little to greet them but wilderness.  Later settlers might find temp o-

rary shelter with a kinsman who had pr eceded them or at an inn or tavern.  Once he claimed his 

land, every new settlerõs first task was to cut enough trees to build a simple house.  Time was of the 

essence, thus, the first houses were crude.  The earliest houses were generally small rectangular 

structures built of crude boards spl it or sawed from logs cut on the property.  The walls were pla s-

tered with mud to seal the cracks.  They were constructed with steep gabled roofs covered with 

thatch and with a hole cut in the roof so smoke could escape.  Much of the area was swamp, salt 

marsh or lowlands subject to flooding, what we would call wetlands today.   Houses were built two 

or three feet above ground on posts or blocks of wood.  After a few acres were cleared for crops, 

and as time permitted, the settler improved the existing struc ture or built a new one.  Although 

they built pal isaded log forts and blockhouses, houses of log construction, which were to become 

the standard on the American frontier, were u nknown to the early English settlers.  Frontier houses 

were built as much for p rotection as shelter, for the area was still on the Indian frontier.  The house 

usually had a heavy hardwood door for protection from Indian attack.  Window openings had sli d-

ing or hinged wooden panels with holes cut for guns.  The openings were covered wi th greased 

paper or animal skins, or nothing at all.  The later and better houses were constructed with roofs 

made of planks or split wood.  Whatever the building material, the roofs were steeply pitched to 

provide a sleeping loft.  Later houses always had at least one fireplace constructed of small logs 

and sticks and plastered inside by mud, sometimes mixed with straw, pine needles or other m a-

terial to hold the mud plaster together.  Within a few years of settlement, brick making was intr o-

duced, and after about 1650 the houses of the large planters were commonly constructed of bricks.  

The larger houses often had multiple fireplaces, used both for cooking and warmth.  Because of the 

oppressive summer heat and the danger of fire, settlers usually constructed kitchens or cookhouses 

separate from the main structure.  During the summer they burned smoke pots in the houses to 

help repel mosquitoes. 

 As their financial condition improved, the class -conscious planters improved their houses by 

installing glass in t he window openings, or brick fireplaces, for i nstance, or by enlarging the house 

by adding extensions.  The better house of the òmiddlingó planter, such as our early Northern Neck 

ancestors seemed to have been, was typically about sixteen by twenty feet, again constructed from 

timber cut on site or at a sawmill owned by one of the large planters.  The larger houses were typi-
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cally one and a half stories high with a steep gable roof to provide a second story or sleeping loft.  

The exterior was covered with clapboards.  A fireplace was often built at each gabled end.  

 

III.  
 

Life in the Northern Neck 
 

Governor Berkeleyõs plan to replicate the English class system in Virginia succeeded from the 

beginning.  Land ownership soon became the most important measurement of rank.  Even with all 

the land available, still only about eleven percent of the settler households were landowners.  The 

bulk of Virginiaõs land east of the mountains was granted to twenty-five families who held two -

thirds of the seats on the Royal Council between 1680 and 1775.  Except grants made directly by the 

King as a reward to some nobleman back in England, the governor and his Royal Council con-

trolled land distribution.  The designation òplanteró was significant to the class conscious Virgi-

nians.  It was both an occupation and a social distinction.  A planter owned his land, no matter how 

small the acreage, although there were rankings within the planter class.  Most landowners, or 

freeholders, owned less than 350 acres.  The middling landowners typically owned between 350 

and 950 acres.  Those who owned more than 950 acres were considered ògreató landowners.  A 

òfarmeró was a leaseholder, or tenant farmer, and was socially ranked below a planter.  Eventually, 

the term òplanteró came to designate a landowner who operated his plant ation with slave labor.  

Freeholders who operated their farms or plantations without slaves, that is, with family labor only, 

were yeomen.  Over the years yeoman also took on a different meaning.  It eventually came to de-

signate any small land owning farmer, i ncluding those who owned slaves. 

 In addition to the primary crop of tobacco, the colonial Virginia farmer -planter raised flax, 

hemp, corn, oats, barley and wheat and kept cattle, sheep and hogs.  They raised sheep to provide 

both meat and wool, from which the settlerõs wife and daughters, or servants or slaves, produced 

yarn to make the familyõs clothing.  The wool was often blended with linen produced from flax to 

create a material called linsey-woolsey.  Cattle were more often raised for their hides than for meat.   

While pork had not been an important part of the English diet, esp ecially among the upper class, 

the settlers, particularly those on the frontier, or in the backcou ntry, quickly acquired a taste for it.  

Hogs required little care and were allowed to run loose in the forest.  Because pork could be 

smoked or salted and thereby preserved longer than other meats in the hot, humid climate, it b e-

came the preferred meat for most southern colonists. 

 Life was tenuous in early Virginia.  Men lived on average about forty -eight years.  In addition 

to the lack of modern hygiene, sanitation and medicine, the climate of coastal Virginia was partic u-

larly unhealthy, especially during the warm months, called the òdying timeó.  Almost all diseases 
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were incurable.  Survival was dependent either on the abi lity of the individualõs body to defeat the 

disease, or was a matter of luck.  Besides the diseases common to all Europeans, Virginia settlers 

had to contend with malaria and yellow fever borne by the mosquitoes that infested Virginiaõs 

swamps and wetlands during the warm months.  Women were susceptible to the additional da n-

gers of childbirth, and fr equently died young.  Three -fourths of all children in the early Virginia 

lost at least one parent before age eighteen.9  Infant mortality was frightfully high.  We know less 

about these statistics because birth and death certificates didnõt exist at the time.  The frequent 

premature deaths of adults made multiple marriages common.  Widowed people were expected to 

remarry quickly.  Bachelors, spinsters and extended periods of widowhood were condemned as 

unnatural.  It was not uncommon for a person to be ma rried three, four or even five times.  

 The Northern Neck settlers brought with t hem the eating habits of the south and west of Eng-

land.  They particularly favored roast beef, and it continued to be the meat of choice of the more 

affluent colonists.  The eastern Virginia colonists also enjoyed fricasseed foods, particularly chicken 

whi ch became a local favorite by the eighteenth century, as did veal and rabbit.  Fried foods also 

became common, and the preference for fried meats and vegetables eventually spread throughout 

the South.  They preferred their food well seasoned with imported spices, and with herbs grown in 

their gardens.  English settlers ate their meat dishes with plenty of fruits and vegetables.  They also 

favored green saladsñsallets, as they were calledñand kept gardens and orchards to provide a 

ready supply of fresh fruit s and vegetables.  They also consumed prodigious amounts of alcoholic 

beverages.  The more affluent planters imported vast quantities of wine, partic ularly port, claret 

and Madeira, as well as brandy and rum.  Many  planters and farmers distil led cider from apples 

and brandy from peaches, both fruits grown on their plantations and farms.   

 These early settlers were Church of England (Anglican) adherents and royalists.  Puritans, 

Quakers and other so-called dissenters were unwelcome in earliest Virginia.  Except for Pennsyl-

vania and Maryland, all the colonies were rather i ntolerant and at times hostile to those who didnõt 

believe as the majority did.  A nglicanism was the state church, and tithing to support the church 

was the law, even for most non-Anglicans.  Everyone was expected to respect the holidays and cus-

toms of the official church.  Laws were enacted to punish those who didnõt.  By the early eighteenth 

century, the government began to relax its prohibition against dissenters as large numbers of Ulster 

Irish, Scots and Germans began to settle in the backcountry.  

 Except for the upper classes, early Virginians were generally indifferent to education.  About 

half of Virginia men of the seventeenth century were illiterate.  For women, se rvants, and of course 

slaves, illiteracy was closer to one hundred per cent.  Women of the time werenõt expected to be 

schooled.  It was illegal in Virginia to teach a slave to read and write.  Upper -class Virginians were 

expected to be educated so they could govern.  The ruling class believed education was unneces-
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sary and even dangerous for ordinary people.  They feared education would breed non -conformist 

ideas.  Although Virginia established William and Mary College to educate its upper -class sons, it 

didnõt support common education.  Private tutors usually provided primary education.  The gov-

ernment of Virginia didnõt even allow a printing press into the colony until 1733  because so dis-

trusted common education and learning .  The ideas on education were another of those cultural 

traits Virginia colonists brought with them from southern En gland. 

 Other than the village of Jamestown, there were no towns in earliest Virginia. Later, there 

were crossroads locations where taverns or innsñordinaries, as they were called, just as the rural 

taverns or pubs were called in southern Englandñwere established.  The ordinaries also served as 

the earliest courthouses and places where planters gathered to conduct business and hold elections.  

The plantations, both large and small, were isolated from each other.  Early transportation was 

mostly by water, and all riverside plantations had their own wharves, where ships docked to di s-

embark their passengers or unload their cargo, deliver mail and take on the produce of the plant a-

tion.  The ships sailed from plantation to plantation much like a modern delivery truck.  This meant 

that plantations had to be self-sufficient in the things needed for day -to-day life and to operate the 

plantation.  As future settlers took up land away from the rivers, th ey developed road networks.  

 In Virginia, the planters attempted to re -create a colonial version of England.  Along with their 

class system, they did their best to emulate the lives of English country squires with their landed 

estates.  Those who were able to acquire slaves or indentured servants to do their work enjoyed a 

good amount of leisure time.  That often meant attention to horse breeding, racing, hunting, ga m-

bling and other leisurely pursuits.  Good horseflesh was another of the accouterments of class in 

Virginia.  No self -respecting Virginia gentlemen would be caught without a proper mount.  Horse 

racing and mounted hunts, especially stag and fox hunting, were early establishments.  Gambling 

was a favorite pastime of Virginia men of all classes.  Card games, dice and wagering on all manner 

of subjects was commonplace, again among all classes, including servants and slaves, except for 

horse racing and betting on the races.  It was illegal in colonial Virginia for anyone but the gentry to 

participate in horse racing and the accompanying betting.  Cock fighting and betting on the fights 

was common in Virginia, especially among the so-called lower classes.  Virginians were also fond 

of dancing.  Those who were financially able saw to it that their sons and daughters were tutored in 

this social requirement. 

 Marriages were critically important to Virginians.  It was common practice in colon ial Virginia 

for families of equal social and financial rank to have multiple intermarriages.  Such marriages 

were often encouraged or sought to enhance the familyõs economic or political position.  Not only 

could an oldest son expect to inherit land from his father, but from his wifeõs family as well, if she 

had no brothers.  In colonial Virginia, these extended family r elationships were considered to be 
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more important than the trad itional nuclear family. 10  The large, extended families, particularly the 

upper class, jointly held considerable fina ncial and political influence. 

 None of our early English ancestors who settled in the Northern Neck were indentured se r-

vants.  They were all landowners.  The strict class system required that people socialize and marry 

within their respe ctive classes.  If possible, although not easily done, they married up, but never 

down, if it c ould be avoided.  Indentured servants couldnõt acquire land during their period of in-

denture.  After completing their indenture, most former servants moved to the backcountry of Vi r-

ginia or North Carolina, especially by the eighteenth century.  That was wh ere they could acquire 

land.  Even freeholders had difficulty acquiring land in the Northern Neck and other coastal areas 

by then. 

 Until well into the eighteenth century , only a handful of former inde ntured servants managed 

to accumulate the wealth necessary to advance to the upper levels of society.  Otherwise, they were 

not eligible for public office except in the backcountry.  Such offices were reserved for and held by 

ògentlemenó.  The primary prerequisite for a man to be considered a gentleman was that he didnõt 

work with his hands.  Slaves or inde ntured servants accomplished the manual labor.  The size of 

his land holdings was not as important as the manõs family and character.  Virginians d efined a 

gentleman in terms of descent, virtue, valor, reputa tion and fame.  The class system however didnõt 

recognize virtue, valor or any other office holding character attribute among indentured se rvants. 

In 1675, towards the end of Berkeleyõs tenure as governor, trouble erupted in the colony.  In 

the summer of that year, an Indian killed an overseer in Stafford County on the edge of Virginiaõs 

Northern Neck frontier.  Berkeley had been tr ying to keep the peace between the Indians and the 

ever expanding settlers by exercising a low-key policy of generally overlook ing the occasional kill-

ing or stealing of livestock by roving bands of Indians.  There hadnõt been serious Indian trouble in 

Virginia since the massacres of 1644, but by 1676, the settlers had grown tired of their livestock 

losses.  The murder of the overseer brought the matter to a head.  Trouble with Indians wasnõt the 

colonistsõ only grievance with the governor.  The colony was suffering an economic slowdown 

brought about by new English trade legislation that restricted colonial commerce and had created a 

tobacco glut, with an accompanying depression of tobacco prices.  Furthermore, Berkeley had be-

come an overbearing and autocratic governor, ignoring the petitions of his co mmon citizens.  A 

young hothead and layabout planter named Nathaniel B acon, a cousin of the Governor, who lived 

along the James River, petitioned the governor for a commission to raise a militia company to track 

down and punish the Indians.  Berkeley refused Baconõs request.  When a band of colonists ap-

proached Bacon and requested his leadership to do what the governor had refused, Bacon ac-

cepted.  Berkeley immediately declared Bacon an outlaw and sent an authorized militia unit to a r-
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rest him and his followers, but Baconõs men were several steps ahead of the militia.  They tracked 

the Indians south to near the North Carolina border, and there did their work.  

 Berkeley pardoned Bacon for his indiscretions, but the matter didnõt end there.  Bacon again 

took the lead of a motley group of di sgruntled colonists, and went into open rebellion aga inst the 

government.  The rebels vented all their pent-up frustrations upon the governor and his suppo rters 

among the planter elite.  They eventually captured Jamestown, from which Berkeley and the gov-

ernment had fled.  Having nothing else to do, they burn ed the town.  From there, Baconõs men de-

teriorated into roving bands of looters and arsonists.  Bacon died of natural causes during the rebel-

lion, but several of his followers were captured and hanged.  During the period of Baconõs Rebel-

lion, our ancestors remained loyal to the government and were not directly affected by the Rebe l-

lion.  In the meantime, old Berkeley had completely fallen out of favor with the Board of Trade, 

which had authority over the colony, and with the King.   He was removed as govern or and re-

called to England.     

 Baconõs Rebellion proved to be a turning point in the affairs of the colony.  Berkeley was of the 

old school that firmly believed in the divine right of kings. He had attempted to further the inte r-

ests of his king over the best interests of the colony.  Succeeding colonial governors would take an 

ever-increasing interest in the economic well being of the colony and would further enhance the 

authority of l ocals, particularly the planter elite, in governing the colony.  The Go vernorõs Council 

and the House of Burgesses would see their power and influence grow until they became de facto 

equals of the governor.  

Like most of the earliest Virginia colonists, our earliest English ancestors probably came from 

the south and west of England, from the ancient Saxon Kingdom of We ssex, where Alfred the 

Great once ruled and the Angle Kingdom of Mercia.  The first of our ancestral families to migrate to  

the New World settled in the Northern Neck.  They began arri ving during the mid -1640s, during 

the Civil War and the Commonwealth period.  By the time they began arriving in the Northern 

Neck, the thirty year -old colony had a well -established government and a growing economy based 

on land and tobacco.  The religious and political turmoil that characterized England at the time was 

pretty much left behind.  Freed from Old World strife, the Virginia colonists were able to pursue 

their personal and economic interests to the limits of their abilities.  
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_______________________________________________________________________________  

The First Families 
 

I 

Name Origins 

 
Before we begin the stories of our ancestral families, it is of interest to know something about the 

origins of their surnames.  Surnames (more commonly called last names) are a gift of the Normans.  

Before the Norman Conquest, Anglo-Saxons didnõt use surnames.  To distinguish one person from 

another in the Anglo -Saxon world, a fatherõs name, a distinguishing physical characteristic, occupa-

tion or a place or landscape feature might reference a boy or manõs name, and often girls and wom-

en, before they took their husbandõs name.    

Patronymic names, or names relating to a father, are among the most common surnames.  Ha-

rold Godwinson, the Earl of Wessex and later King Harold, whom we met e arlier, simply mea ns 

Harold, Godwinõs son, or son of Godwin.  The same formulation applies to such common surnames 

as Robertson, Roberts, Harrison, Harris, Jackson, Johnson, etc.  Other patronymic names include 

those with Mac, Mc, or Fitz, which mean son of, respectively in Scottish and Irish  Gaelic and French 

Norman.  MacDonald or McD onald means son of Donald, while Fitzhugh, for instance, means son 

of Hugh.  

 A tall man might have been called long John, later changed to John Long.  A black haired man 

migh t be called John the black hair or John the black, later John Black.  Occupational names are 

among the most common.  John the cook would become John Cook.   The same occupational name 

adoption applies to such occupations as baker, brewer, carter, cooper, fisher, carpenter, mason, 

gardener, farmer, shepherd, weaver, taylor, fletcher (men who made arrows), bowman, spearman, 

archer and numerous others.  Smiths, such as blacksmiths, goldsmiths, silversmiths and so on 

would originally have been referred to as John the smith, and f inally John Smith.   

Finally, place names are another common name origin.  For instance, John of the lake would 

become John Lake or John on the hill would become John Hill or John Hillman.  Other place names 

that became surnames are ridge, ford, street, glen or glenn, rivers, forest or forrest, wood or woods 

and so on.  Families often adopted the name of their village or town.  Examples are Winchester, 

York and Kennington.  For instance, John of Kennington would become John Kennington.  Noble 

and landed families used the French preposition òdeó, which means of or from.  For example, King 

Richard II, who was born in Bordeaux, was called before his kingship, Richard de Bordeaux.  Use 

of the òdeó usually indicates a knightly family or member of the royal family or a family of the pe e-
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rage.  Untitled men of the family usually dropped the òdeó, so that a man named John de Sale, for 

example, would become John Sale. 

Forenames are also interesting and sometimes present difficulties for researchers, namely in 

the wide use of nicknames on legal documents, which was a common practice until at least the 

twentieth century.  Some of the nicknames are in common use today and are easily understandable, 

other are not.  Most common examples among men and boys, which are still common today, are 

Bill for William, Jack for James or John, Harry for He nry, Ned for Edward and Dick for Richard.  

Women and girlõs nicknames are sometimes a little more complex.  Examples are Sally for Sarah, 

Peggy for Margaret, Patsy for Martha, Betty or Betsy for Eliz abeth, Polly for Mary and Amy for 

Amelia.   

Because some of our ancestral family surnames are derived from French words, we shouldnõt 

assume our ancestors are of French origin.  French was, after all, the official language of England 

for more than three hundred years.  Nevertheless, some of our ancestors may have been of Norman 

or other French origin.  One should also understand that because several families shared the same 

surname, they were not necessarily related. Name origin and identification are not only very inte r-

esting and add color to the story; our fam iliesõ surnames are an integral part of our heritage. 

As stated earlier, all our ancestors are of English and Scottish origin.  They migrated to Ameri-

ca from England, Scotland and Northern Ireland, or Ulster as it is also called.  Historians, sociolo-

gists and others often like to call the United States a nation of immigrants , and it is.  However, i m-

migrants are people who come from a foreign country.  Overwhelming the co lonial settlers were 

migrants, not immigrants.  The colonists were British citizens migrating from one part of the E m-

pire to another.  While we may be a nation of immigrants, the foundation of our country is made 

up of British migrants.  The first were Eng lish, and they first settled in Virgi nia.    

 
 

II.  

Nichols 

 

Nichols is probably a derivative of Nicholas, a popular early saint in the Catholic Church.  To-

day, in America we commonly know him as Santa Claus.  We donõt know who our earliest lineal 

ancestor in Virginia was, but it may have been John Nichols.  The date of his arrival is not known, 

but he was well established as a tobacco planter by 1650, indicating he had settled in Virginia by at 

least the mid-1640s.  His plantation was located in Christ Church Parish in a part of Lancaster 

County, which in 1673 became part of the newly created Middlesex County.  The earliest surviving 

record with his name shows that on April 1, 1650, Nichols bound himself to pay one William Cla p-

pam, Sr. 1,823 pounds of tobacco òby 10 October nextó.  He made a similar agreement on Novem-
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ber 30, 1653 to pay the same Clappam 330 pounds of tobacco òby 10 October of the following 

yearó.1  These were obviously loans from Clappam to Nichols repayable in tobacco, a legal curren-

cy in Virginia.  Nichols seems to have been pledging his next seasonõs tobacco crop to buy seeds, 

equipment or whatever supplies he needed.  These sparse records show us at least two things 

about John Nichols.  First he was a tobacco planter, and second, the size of the loan indicates that 

he had a sizable number of acres under cultivation.  

 The approximate location of John Nicholsõ plantation may be determined from land descrip-

tions of subsequent grants.  On July 29, 1652, Enoch Hawkes and Anthony Doney were grant ed 

1,000 acres in Lancaster County òupon northwest branch of Corotoman Riv. and southeast along 

land of John Nicholsó for transporting fifty people to the colony. 2  On October 19, 1653, Nichols 

was granted fifty acres òon the western most side of Corotoman Creek abutting northeast upon his 

own landó for transporting one person.3  There is another entry in Lancaster County records, dated 

March 12, 1654, wherein Nichols acknowledged another debt to be paid in tobacco:  òI John Nichols 

of Lancaster County do owe John Carter 3059 lb. of tobacco to be paid October next.ó4  This Carter 

was the father of Robert Carter, who would become the wealthiest and most powerful merchant -

planter in the colony.  During his lifetime, Robert Carter would be called òKingó Carter, a term 

used in both admiration and derision.  The nine thousand acre Carter home plantation was across 

Corotoman Creek from Nicholsõ plantation.  

 Nichols was named one of the debtors of the estate of Abraham Moore on February 23, 1656.5  

The nature of the debt is unknown, possibly another crop loan.  Nichols sold 900 acres to John Ed-

wards of Lancaster County by deed dated January 11, 1662.6  He owned or acquired considerably 

more land, as he still had land to bequeath to his two grandsons when he died fort y-three years 

later.  The size of his holdings indicates that Nichols would have been a great landowner and s i-

tuated in the upper ranks of the pla nter class.  

 About 1678, his daughter, Michal, married John Bristow.  In 1684, another daughter, Elizabeth, 

married a man named Hezekiah Roades.  Few records exist that provide the exact date of death of 

early colonists.  We are often able to establish their deaths as sometime between the date of a will 

and the date the will was probated or filed.  John Nichols d ied sometime between November 27, 

1705, when he made his will, and January 8, 1706, when it was filed.7  His executors were his sons-

in-law, John Bristow and Hezekiah Roades.  He divided his land between his grandsons, Thomas 

Bristow and John Roades.  Since Nichols did not name his wife in the will ñher name is un-

knownñit must be presumed that she predeceased him.  As far as is known, Michal and Elizabeth 

were the only children of John Nichols who lived to adulthood, as he named no others in his will.  

Moreover, he did not name a son as executor of his estate, as was the custom. 
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III.  

Bristow 

 
 

Bristow seems to be a place name.  It is sometimes associated with the city of Bristol, originally 

called Brickstow.  It is also ascribed to the town of Burstow in Sur ry.  Some Bristow families have 

been traced to Stephen FitzHamon also known as Stephen de Burstow, or Stephen of Burstow, 

maybe from a family of knights who came to England with William the Conqueror.  We donõt 

know the specific origin of this Bristow fami ly.  A man named Robert Throckmorton is recorded as 

having transported a John Bristow to Charles River (York) County in 1637.  Another record shows 

that Captain Henry Browne transported a Lance Bristow ñpossibly a nickname for Nicholas, and 

maybe a brother of Johnñto James City County in the same year.  This early migrant named John 

Bristow may be the same person as John Bristow of Binstead, Hampshire in England, who died 

there in 1646.  Many early settlers returned to England after finding Virginia inhospit able.8  A l-

though the clues are tantalizing, researchers have been unable to make a positive connection be-

tween this earliest John Bristow and our earliest provable ancestor, also named John Bristow.  

 According to at least one Bristow researcher, John was born in England in 1649 and was mar-

ried to a woman named Catherine.  This is most unlikely, as our John Bristow witnessed a Bill of 

Sale in 1664.  A fifteen year-old boy, below the legal age of majority, twenty -one years, is unlikely 

to have witnessed a legal document.  We donõt know when our John Bristow arrived in Virginia, 

but he was in Lancaster County before 1664.  The earliest extant public record of John Bristow  is 

dated January 14, 1664, and shows him as a witness to a Bill of Sale for the sale of a milch (milk) 

cow.9  The earliest English settlers tended to stay in the area where they arrived.  Since Lancaster 

County was orig inally part of York County, we might assume this John was a descendant of the 

John Bristow who arrived in 1637, and who also na med a son, John, in his will.   

 John Bristow married Michal, daughter of John Nichols, in Middlesex County about 1678.  

John and Michal Bristow had at least nine children.  The childrenõs baptismal records, except those 

of Anne and James, are in the Christ Church Register.  The Anglican Church practices infant bapt-

ism, so the childrenõs birth dates would be on or shortly before their baptismal dates.  Michal (Ni-

chols) Bristow died sometime before 1711.  On January 11 of that year, John married his second 

wife, Mary Carter, who gave him two more children.  On Christmas Eve of 1720 Anne, daughter of 

John and Michal Bristow, married Anthony Seale, Jr.   

 On February 20, 1716, John Bristow, òbeing sick and week (sic) in body but sound in memoryó 

made his last will and testament.  In it, he gave his daughter Anne òone negro woman named Bess 

with incres to hur and hur heires foreveró.  He gave his land òto be equally dividedó to his sons 

James and Nicholas.  He gave the remainder of his property to his wife and other children, except 
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Thomas, who had already inherited land from his grandfather, John Nichols.  John Bristow also 

bequeathed to his grandsons, John Bristow, son of Thomas, and William Owen, son of his daugh-

ter, Michal, one slave each.  He made no mention in his will of his children by Mary.  They were 

infants, and thus he may have expected them to inherit from their mother.  John Bristow died on 

October 10, 1716.  His will was probated November 6.10    

 
 

IV. 

Hawkins 

 

Hawkins is probably a derivative of Hawk inson, meaning Hawkõs or Hawkerõs son.   The first 

bearer of the name may have been a hawker or falconer.  That would have been a man who cared 

for and handled the hunting hawks of a nobleman or knight.  Our first Hawkins ancestor, Richard,  

arrived in Virg inia as a young man in his early twenties.  While his exact arrival date is unknown, 

he seems to have been established in the colony by 1650.  Governor Berkeley awarded him a patent 

for 100 acres on January 30 of that year.11  The land was in Nort humberland  County situated òon 

the west side of Nominye (Nomini Creek) on south side of Potowmake (Potomac) River adj. to land 

of Thomas Waggell (or Weggett) and land of Thomas Rumsey.ó  The land was awarded for the 

transport of two people to the colony, probably fo r himself and his friend Edward Thompson.  

 On February 11, 1651, Hawkins assigned one-half of the patent to Thompson, who seems to 

have been involved with Hawkins in other land ventures. Hawkins and Thom pson assigned the 

patent to a Mr. Thomas Speke, Gentleman, on January 18, 1652.  Thomas Speke was a Burgess of 

Northumberland and later a Westmoreland County Ju stice.  The following month, on February 20, 

Richard received a land certificate for importing himself, òKath. Willowbye, Samuel Challenge and 

Edmond Larkinó.12  The certificate entitled him to two hundred acres.  Importation certificates were 

transferable instruments, and many patentees purchased their certificates.  Because a person pa-

tented land from one of these certificates, doesnõt mean that he was necessarily responsible for the 

importation of the colonists.  On the other hand many importers made several trips to England to 

bring back settlers or indentured servants in order to claim headright certificates.  This may have 

been the case here, and Hawkins included himself as a transportee, a common practice, although 

not legal for more than one transport.    

 Westmoreland County Court Order Book 2  contains an entry of September 20, 1652, wherein a 

Mr. Hallowes, agent for Edward Thompson and Richard H awkins, acknow ledged a judgment in 

their favor for 650 pounds [of tobacco]. 13  On the same day the court ordered Thomas Hawkins, 

perhaps a brother or cousin, to give Richard Hawkins two cows and calves.  There is no readable 
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reason for the order or indicati on of the relationship of the parties.  The award was likely for the 

settlement of a debt.  Hawkins patented land on Quantico Creek in future Prince William County 

in 1653.14  Richard Hawkinõs approximate birth year may be determined by an affidavit he gave 

and signed by mark on June 20, 1656:  

 
òRichard Hawkins, age 28 or thereabouts, being sworn and examined saith that he was present 
when Mr. Seth Foster told Edward Thompson that he was undone for he had lost his Boate the 
said Thompson then said what shall I doe to get down to Yorke.  The said Foster said he would 
hire a Boate, the said Thompson bid him doe soe, he would pay the hire of the Boate and further 
saith not.ó15 

 

 The record does not explain what this was all about.  It may be that Foster offered river tran s-

portation and somehow he had lost his boatñmaybe it sankñand he was unable to transport 

Thompson to York (Yorktown) as previously agreed.  In any case, the affidavit e stablishes Richard 

Hawkinsõ birth year at 1628-29. 

 Edward Thompson of Nomini of Westmoreland County sold Richard Ha wkins òof the same 

county a part of the plantation whereon he now lives in Nominy.ó  The deed was recorded on De-

cember 21, 1657.16  Richard Hawkins seems to have been a successful businessman, probably a 

merchant-trader, and sizable landholder in Westmoreland County.  The reference to an agent 

representing Hawkins and Thompson was probably an agent or factor representing them in ma t-

ters related to trading.  The fact that Hawkins received at least two land grants for impo rting set-

tlers or indentured servants may be an indication of part of his business.  There was another Ri-

chard Hawkins in the area at the same time.  The relationship of this Richard Hawkins to our a n-

cestor is unknownñhe may have been a nephew.  The younger Hawkins was a shipõs master or 

captain.  In 1703, for instance, he was under contract to Anthony Palmer & Company of Barbados 

to transport freight between Barbados, the North American colonies and England.  Surviving le t-

ters of the Barbados company give us a good picture of the trade between the West Indies and Vir-

ginia at the time.  The younger Hawkins is recorded as transporting a cargo of òNegroes, Rum, 

Sugar and Molassesó to Virginia where he was instructed to receive his remittance in tobacco, pitch 

and tar, and to purchase fifty live hogs for transport to Ba rbados.17   

 Richard Hawkins was married to a woman named Katherine, most likely the Katherine Wi l-

lowbye (probably Willoughby) mentioned above.  They had only one child of whom we know, 

Elizabeth, who married Humphrey Pope  about 1673-74.  Richard died sometime between May 

1670, and Elizabethõs marriage date, as she is referred to at that time as his heir-at-law.  Under the 

law of primogeniture, an heir -at-law would have ord inarily referred to the ol dest surviving son, 

who by law inherited his fatherõs land when there was no will devising the inheritance.  That Eliz-
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abeth was Richardõs heir-at-law establishes that Richard had no living sons at the time of his death, 

that Katherine was already dead, and that he died intestate, that is without lea ving a will, which 

indicates that he probably died suddenly and une xpectedly.  As a merchant-trader, he apparently 

made numerous voyages between Virginia and England.  He may have been lost at sea. 

 

V. 

Veale 

 

 Both Maurice Vealeõs names are of French origin.  Two knights named de Vile accompanied 

William the Conqueror to England in 1066.  William granted them lands in Gloucestershire, where 

the name, Veale, first appears.  Whether our Maurice Veale is descended from one of those knights 

is unknown as there are other sources from which his name could derive.  Veale is also derived 

from the French word veel, meaning a calf, from which the meat, veal, comes.  An early bearer of 

the name might have been a man whose occupation was associated with raising or tending calves 

to be slaughtered for veal.  

 Maurice (or the Anglicized Morris) Veale first appears in surviving Westmor eland County 

records as early as 1669 and many times after.   The court cases indicate Veale often failed to pay 

his debts as many of the cases involve suit for debt collection.  Some of the cases were dismissed, 

suggesting out of court settlement, while the court held against Veale in others. Court records also 

show Veale as sometimes a plaintiff.  He was either a contentious man, careless with his debt obli-

gations or both.   The Court Order Book at page 593 shows Veale appearing as security for one 

Mark Rymes, on July 27, 1687.  Rymes swore before the court that a woman named Mary Bowden, 

who died in testate, had granted Rymes one acre.  

 On October 3, 1695, Morris Veale, being òvery sick and weak of bodyó made his will.  He be-

queathed his land to his sons, Morris, Jr., John and William, when òthey are 21 years oldó unless his 

wife should remarry.  In which event his sons were to receive their inheritance at age sixteen.  The 

young ages of his children informs us that Veale died relatively young.  He gave his personal pro p-

erty to his three daughters, Amey (or Amy, probably short for Amelia) , Elinor and Mary, and his 

wife, Dorothy , whom he also named executrix of his estate.  He specifically gave Amy two cows 

and one gray horse. Veale directed that Amyõs inheritance be given to her on the day of her mar-

riage.  She was also to receive what household goods her mother felt were prudent.  For òthe bene-

fit of my chi ldren and the greater ease of my loving wifeó, Veale named Darby Sullivant, Richard 

Hancock and Tobias Butler òmy loving friends and neighborsó trustees and overseers of his estate.  

Vealeõs will was proved on July 29, 1696.18  
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VI. 

Pope 

 

We donõt know the origin of this familyõs name, although it may have been adopted from the 

Pope or it may be a place name.  This family migrated to America from Bristol.  Apparently the 

first was Nathaniel [Sr.], who w as in Maryland as early as 1637.   He moved over to Virginia about 

1651 and received a patent for 1,050 acres on the Potomac River located between Nomini Creek and 

Popeõs Creek.  The area along the river was known as Nomini Cliffs or the Cliffs.  In 1718, his des-

cendants sold the land to Thomas Lee, who renamed the property Stratford and built Stratford 

Hall, the future birthplace of Robert E. Lee.  Much of the area is now Westmoreland State Park.  

Humphreyõs father, maybe named John, who remained in England, may have been a brother of 

Nathaniel, Sr. Virginiaõs Land Patent Book 5 shows a patent for 1200 acres granted to Major John 

Washington and Thomas Pope in 1661 for transporting several persons including a Humphrey 

Pope.  Thomas was a brother of Nathaniel Pope, Jr. and Anne Pope, who was John Washingtonõs 

first wife, and the great -grandmother of George Washington.  The Westmoreland County land 

grant that Washington and Pope received together on September 4, 1661, for transporting the set-

tlers suggests the two men were also business partners.19  The Popes owned large holdings across 

Popeõs Creek from Washingtonõs property, which was later named Wakefield and would be the 

birthplace of George Washington.  Although documentation positively identifying Humphrey 

Popeõs parentage seems to be non-existent, there is no doubt that he shared a common ancestor 

with Anne Pope, probably her grandfather.  As such, there can be no doubt that his d escendants 

share a common ancestor with George Washington, but without that el usive or non-existent docu-

mentation we cannot definitively claim such rel ationship.  

 Humphrey was born in England, probably in Bristol, about 1648 and would have been about 

thirteen years old when he was transported to America.  The approximate date of his  birth is d e-

rived from a deposition he gave on November 19, 1673, wherein he stated his age as ò24 or therea-

boutsó.  Humphreyõs young age at the time of his transportation may suggest that his father was 

either dead, or maybe had apprenticed Humphrey to Th omas.  Humphrey probably lived with 

Thomas, likely an uncle, until he reached the age of majority.  On February 2, 1669, Thomas deeded 

Humphrey 150 acres of the Cliffs property. 20  Humphrey appears in Rappahannock County r ecords 

as the surety for a bond for John Quisenberry, on May 12, 1683. 

 Humphrey and Elizabeth Popeõs marriage produced at least five children: Humphrey, Jr.,  

Elizabeth, Lawrence, John and Mary, not necessarily in that order.   The children were minors at 

the time of their fatherõs death.  They chose William Payne as their guardian.  Payne would marry 



The First Families 

 

39 

 

Elizabeth, Jr. probably about 1691.  William Payne died in February 1698, and Elizabeth remarried 

to Daniel McCarty, who on February 26, 1700, was recorded as guardian of Mary, òorphant of 

Hump hrey Pope, decõdó.  Humphrey Sr. died sometime between September 1683 and June 30, 

1684.  On the latter date, Elizabeth (Hawkins) Pope proved his will and a codicil by Sarah Butler 

and Alexander Grant.  Lawrence Washington, the future grandfather of George  Washington, was 

Elizabethõs surety.  The court ordered William Bridges, Original Brown and John Quisenberry to 

inventory the estate.21  The men associated with Humphreyõs estate were, or would be, kinsmen.  

Humphrey and Elizabeth Popeõs grandson, John, son of Lawrence Pope, would marry into the Qu i-

senberry family.  Original Brown was Nathaniel Popeõs father-in-law.  Lawrence Washington was 

the son of John Washington and Anne Pope.  On March 25, 1696, the Westmoreland County court 

ordered certain debts owed to Tobais Butler and Daniel Fields to be paid to William Payne for the 

benefit of Humphrey Popeõs òfive orphansó.22  One of the debtors was John Nichols.   Exactly what 

the debt relationship was, we donõt know.    

 Elizabeth later married one Richard Youell .  She also outlived him and married a third time to 

a man named Patrick Muckleroy, whom she also outlived.  She did not me ntion him in her will 

dated February 12, 1717.  The will did mention some of her grandchildren: Elizabeth, daughter of 

her son John Pope, Jemima, daughter of her son, Lawrence Pope, a grandson, Thomas Youell, and a 

granddaughter, Elizabeth Youell.  Elizabethõs will was probated in Westmoreland County on Au-

gust 14, 1718.23  About 1700, Humphrey and Elizabethõs son, Humphrey, Jr., married Amy Veale, 

daughter of Mo rris Veale.   

Humphrey Pope, Jr. was married at least twice.  His daughters, Sophia and Anne were by 

Amy, who died sometime after July 27, 1704.  On that date, she executed a power of attorney nam-

ing Daniel McCarty her òtrue and lawful attorneyó to act on her behalf in conveying land to 

Humphreyõs brother, John.  The land, which had been a part of their fatherõs estate, was conveyed 

to John Pope on the same date.24  Humphrey Pope was named one of the trustees of the estate of his 

brother-in-law, John Veale.  Veale referred to Humphrey in his will, filed March 10, 1718, as his 

òbrotheró.  Humphrey was also named in the will of his brother, Lawrence, on March 10, 1723. Af-

ter Amyõs death, Humphrey married a woman named Mary, probably McCarty, and had four 

children by her: Humphrey, John, Sarah and Mary.  Humphrey was one of the òexecutors in trustó 

of the estate of Daniel McCarty, an uncle of his wife, Mary and also his brother -in-law, by marriage 

to McCartyõs sister Elizabeth.  McCartyõs will was dated March 29, 1724, and filed some weeks later 

on June 9.   

 Humphrey, Jr. made his will on January 10, 1732.  He died sometime between then and Octo-

ber 29, 1734, when it was filed.25  He named his wife, Mary, and gave his daug hters, Sophia and 
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Anne, each, one-half of his land in Prince William County.  By then, Anne was married to William 

Conditt, and Sophia to James Muse.   

The size of their known land holdings and the relationships of our early Virginia ancestors 

provide us with ample evidence  of their social and financial standings, their occupations and some-

times whether or not they were literate.  Their economic status ranged from middling or upper 

middling planters to great landow ners.  They were situated in the middle to upper middle strat a of 

the Northern Neck class structure.  They were small slaveholders, the most common class of slave-

holder at the time.  They seem to have been firmly established in the minor gentry and maybe 

higher.  Because they had others to do their labor and to maintain their plantations, they were co n-

sidered ògentlemenó.   

 

 

For more than 300 years, a church has stood at the present site of Historic Christ Church (Anglican). 
The first one was most likely a wood -framed structure, built under the direction of John Carter and f i-
nished in 1670.  In 1730, John's son Robert òKingó Carter, colonial Virginia's most powerful planter, 
proposed to build a brick church here at his own expense, which the vestry of Christ Church Parish 
accepted.  The building was completed in 1735.  The first wooden church would have been the one 
John Bristow and his family attended.   Courtesy of Foundation of Historic Ch rist Church   
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4 
_______________________________________________________________________  

Muse and Seale 
 

I. 

Muse 

 

The Muse family name can be traced to the fifteenth century in the Isle of Wight, where it was 

spelled variously as Meweys, Mewes, Mews, Mewx and Meux.  The latter spelling indicate s 

French origin.  The name is also found extensively in Northamptonshire, England, a county 

northwest of Lo ndon, where it was spelled Mewce.  It also may be a place name.  There is today a 

hamlet of Meaux (pronounced mewss) in Yorkshire.  The Cistercian order erected an abbey called 

Meaux Abbey at the site.  William le Gros, 1st Earl of Albemarle and Count of Aumale and fourth 

lord of Holderness founded the abbey in 1151.*   

Our Muse family name was spelled òMewesó in England and at least during the first gener-

ation of the family in Virginia.  The modern American spelling is probably the result of phonetic 

transcription, as the first generations of Virginia Muses were unable to read and write.  Edward 

Mewes may be our oldest known Mewes/Muse ancestor.  He wa s born about 1593 in England.   

Edward was married three times.  His first marriage was to Mary Hinds on Jan uary 15, 1614.   

Mary died in 1620, and Edward married a woman named Elizabeth Stone, who died in 1630.   

His third marriage was to Margery Aucocke,  on March 11, 1632.  Two children were born of the 

marriage:  Alice on March 11, 1632 and John on October 13 1633.   Edward Mewes died in Soul-

drop, Bedfordshire, England, a county northwest of London in the East Midlands, on March 12, 

1640.1   Currently th is connection between Edward Mewes and our oldest proven Mewes/Muse 

ancestor has not been documented. 

John Mewes or Muse was apparently our first American ancestor of that family.  He settled 

in Westmoreland County in the Northern Neck of Virginia before 1 665.  John Muse (later senior) 

was married twice.  He and his first wife had six children who are known to have survived and 

whose names appear in various records.  Nothing is known of his first wife, our ancestor.  Som e-

time after November 16, 1698, he married Mrs. Catherine Talbott, the widow of William Talbott.  

Prior to her marriage to Talbott, she had been married to a man named Moss.  An entry in Rich-

mond County Deed Book 3 at Page 22 shows the sale of 133½ acres of land from one William 

________________   

* An Abbey i s the female equivalent of a monastery. 
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Stewart to William Talbott and Catherine, his wife, on October 20, 1698.  On September 2, 1719, in 

an indenture (deed, contract or mortgage) between Samuel and Benjamin Talbott, that land is 

mentioned as being in the possession of òtheir mother Katherine Mewesó and would be theirs 

upon Catherineõs death.  Some Muse researchers contend that John Museõs children were born of 

Catherine Talbot-Muse.  That is inaccurate as she was still married to William Talbot in 1698, long 

after the six known children were born.  The fact remains that we do not know the identity of 

John Museõs first wife, the mother of his children and our lineal ancestor. 

 A man named George Jones deeded 180 acres to John Mewes on July 4, 1683.  On September 

18, 1688, Thomas Green and Richard Wharton of Rappahannock County each deeded John 

Mewes fifty acres.2  On June 7, 1703, John Mewes, Sr. assigned to John, Jr. a patent for 360 acres in 

Richmond and Westmoreland counties, surveyed for  John, Sr. in March 1692.3      

After about 1700, the family name began appearing in public records as òMuseó.  That John 

Muse, Sr. was a tobacco planter is confirmed by an undated deed recorded in Richmond County 

Deed Book 1 at Page 86 wherein he described himself as a planter.  òJohn Mewes of Richmond 

County, Planter & Sinyere (Senior)ó sold to Arthur Notwell òone pyed cow calfeó.  John made his 

mark on the bill of sale, indicating that he was unable to write his name. 4  On November 24, 1701, 

John entered into an apprenticeship agreement with the mother of one John Hambleton.5   It was 

typical in colonial America and the early United States for children with one or both deceased 

parents and children born out of wedlock to be bound by a contract to learn a trade and some-

times to receive an education.  The practice was helpful to a widow who was unable to support 

all her children.  It also helped her with remarriage prospects, as men often were not interested in 

taking on the additional burden of providing fo r someone elseõs children.  When a man did mar-

ry a woman with children, he som etimes apprenticed out the children of her first marriage who 

were old enough to work.  These early apprenticeships were somewhat like indentures for ser-

vants in that they bound the apprentice for a specific number of years.  The principal difference 

between the two types of contracts was that the apprentice was to be taught a trade in exchange 

for his or her labor.  Girls were usually just servants.  Ot herwise, the apprentice was bound to his 

or her master much like an indentured servant.  Exactly what trade young John Hambl eton was 

taught is not known.   

 In 1712 both John Muse, Senior and Junior were members of a Richmond County survey 

jury summoned to witness the survey of land claimed by a Captain Edward Barrow.  The survey 

was made on May 20.  Both men signed the survey affidavit by mark. 6   On October 2, 1715, John 

gave a deposition concerning a land boundary dispute in Richmond County:  
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òJohn Mewes, Aged Eighty two Years, Deposing saith That old Roger Cloathworker, about 
three years after he sold ye Land now in Possession of William Lewis to James Brown Senr. 
the said Cloathworker went with him the Depont. to the head of a branch now known by 
the name of William Lewis Spring B ranch and showõd him a line of Markõd Trees from the 
head of the aforeõd Branch to the Back line of said Cloathworkers land and told the sd. De-
pont. that Line was the Bounds of ye Land he sold to the sd. James Browne Senr. & further 
saith not.  (Signed) John òMó (his mark) Mewes.ó7 

 

Johnõs age corresponds exactly to the age of John Mewes, son of Edward and Margery Mewes.  

John Muse, Sr. made his will on April 5, 1723.  John seems to have died on that day as the 

inventory of his estate was returned on the same day, although the inventory may have been 

made in anticipation of his death.  The will was probated in Westmore land County on September 

25, 1723.  He directed òall debts and funeral expenses be fully paid and discharged.ó  John be-

queathed one shilling each to his son Thomas, daughters Jane Pritchett, Ann Willson, and Mary 

Queensberry (Quisenberry).  The residue of the estate was awarded òto my daughter-in-law 

Anne Muse.ó  Her husband, John, Jr., had preceded his father in death.  John, Sr. made no men-

tion of his wife, who either predeceased him or had sufficient property from her previous ma r-

riages.  John did live ninety years, far beyond the average life expectancy, but the closeness of his 

and John, Jr.õs deaths might also indicate that both died of a common di sease.  John, Sr. did not 

name an executor for his estate, so Anne petitioned the court for appointment as administr atrix, 

as her children were the principal beneficiaries.  Her petition was granted, and upon her death in 

1726 the estate passed to her and John, Jr.õs children.  One of her children, George, later moved to 

Caroline County with two of his brothers.  During the French and Indian War he was a colonel of 

the Virginia Militia.  After George Washin gton was appointed commander -in-chief of the militia, 

George Muse was made Washingtonõs second in command.   

Thomas Muse (later Sr.), born about 1665 in Westmoreland County, was probably the 

second child of John Muse, Sr.  Thomas may have been married three times.  Only information 

about his last wife, Elizabeth, is known.  She was the daughter of John and Elizabeth Sturman of 

Maryland and Westmoreland County.  She had been twice widowed before her marriage to 

Thomas.  Her first husband was John Stewart; her second, Bryant Murphy, died in 1708.  Thomas, 

Sr. and his first (maybe second) wife had at least eight children.  He had two more by Elizabeth.  

 Thomas Muse first appears in Westmoreland County records October 30, 1707.  He and his 

brother, John, Jr., of Richmond County, were granted 265 acres situated on òmain swamp Rappa-

hannock Creek adjoining by Thackerõs land ... on the road from Westmoreland Court House to 

Popeõs Creek.ó8  In a lease recorded November 10, 1711, Nicholas Muse, the younger brother of 

John, Jr. and Thomas, leased 179 acres òon falling branches of Great Rappahannock Creekó lying 

in Richmond and Westmoreland counties.  The lease further identified the land as adjoining Fit z-
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hugh, Thacker, Thomas Muse and John Muse, Jr., and along the main road to the Court House 

from Popeõs Creek.  This property was next to that of Nathaniel and Th omas Pope.   The Potomac 

shore east of the mouth of Popeõs Creek is still called Muses Beach. 

 In 1716 Elizabethõs son, John Stewart, Jr., sued òThos. Mewes who had intermarried with 

Elizabeth, relict (wido w) of John Stewart, decõd, father of sd. Petitioneró for his part of his fatherõs 

estate.  Apparently Thomas had refused to give young Stewart his part of the estate.  On July 26, 

1718, Thomas sub-leased part of 200 acres from his brother John, Jr., who had leased the land 

from Colonel William Fitzhugh òfor my life and my wife Anneõs lifeó.9  On May 26, 1725, òTho-

mas Muse of Washington Parish, Westmoreland Co.ó for òlove and affectionó conveyed to his 

son, Thomas Muse, Jr., fifty acres ònow in the tenure of my oldest son John Museó being land 

purchased of òmy brother John Muse, decd., by deed dated July 18, 1718ó.  After Thomasõs death, 

the land was to go to another son, Christopher, but John, Jr. was to enjoy the land during Tho-

masõs ònatural lifeó.10 

 It appears that Thomas owned only a few hundred acres.  This would have been common.  It 

was difficult, if not impossible in some cases, for small landowners to i ncrease their holdings.  If a 

small planter wanted to increase his cultivation, he generally would need to purchase or lease 

additional land from one of the large grant holders.  By the late seventeenth century, land prices 

were often beyond the means of the small and middling planters.  As we have seen, John Muse, 

Jr. solved his need for additional land by leasing 200 acres from the wealthy and prominent Fitz-

hugh family, one of the largest landowners in the area.      

 Thomas Muse had at least ten children.  All were born in Westmoreland County, as he 

seems to have lived his entire life in the county.  His oldest child, John, was born about 1691-92.  

Thomas, Jr., Christopher and James, his next three sons, followed over the next five years.  Tho-

mas had three daughters of whom little is known: Anne, who married a man named Newman (or 

Numan); Elizabeth, wh o married a man named Taylor, Mary of whom nothing is known and a 

daughter about whom all is known is that she married a man named surnamed George.  She ap-

parently predeceased Thomas, as only her daughter, Mary George, was named in his will.  His 

son, Christopher, who never married, died in June 1736.   

 On March 12, 1729, òThomas Muse, of the county of Westmoreland, being well stricken in 

yeares, but of perfect sence and memoryó executed (by mark) his will.  A little more than three 

years later Thomas Muse died at his home in Westmoreland County.  His will, probated June 28, 

1732,11 devised òto loving wifeó all her wearing apparel, her horse and side saddle.  He gave Ã20 

sterling to his son, Christopher.  To his son, Daniel, he gave a young bay mare named òSpearit 

and her future increase.ó  He gave his sons, John and Nicholas, twelve pence sterling each, òthey 
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being by me already advanced to my ability.ó  His daughter, Ann Taylor, and granddaughter, 

Mary George, received one-sixth of the estate equally.  He gave his friend, Benjamin Waddy, fi f-

teen shillings to buy a mourning ring.  He directed that after debts and funeral expenses, the r e-

mainder of the estate be divided equally among his wife, Elizabeth Muse, sons John, Thomas, 

Chri stopher and Daniel, and daug hters, Elizabeth Numan, and Mary Muse.  Thomas, Jr. was to 

òhave the ceare & tuishan of my son Danlló and Danielõs part of the estate until Daniel attained 

age sixteen, when he was to receive his portion.  James received no land from his father as he al-

ready had land in Prince William County that had been inherited by his wife.  Thomasõs sons, 

John and Thomas, were named executors of the estate. 

 Thomasõs son, James, married Sophia Pope in Westmoreland County about 1725.  Sophia 

was the daughter of Humphrey  Pope, Jr. and his first wife, Amy Veale, daughter of Maurice 

Veale.  Sophia was also the half-sister of Mary Pope, wife of Jamesõs cousin, William, son of John 

Muse, Jr.  The Pope, Muse, and Sanford families had several interlocking marital relationships.  

For instance, James Museõs brothers, John and Thomas, married sisters, Mary and Sarah Sanford.  

Such relationships often created large extended families, which lived in the same general area, 

where they often exercised varying degrees of influence. 

 

II.  

Seale 

 

The surname, Seal[e], has at least three origins.  One is derived from the Middle English 

word, sele, which was the word for the aquatic animal we now know as seal.  The name was giv-

en to those who were thickset or clumsy.  Another origin of the nam e is from the Middle En glish 

or Old French word, seel, meaning a seal used to stamp an impression on a surface, such as on 

wax to seal a document.  The name was given to those who made seals or signet rings.  The third 

origin is from the Old French word, seele, meaning saddle, and was given to those who made 

saddles.  The name has numerous spellings in England:  Seal, Seale, Seales, Seals, Seel, Seels, 

Ceal, Ceale, Ceil, Cealle, Zeal and Zeale.  The Seale familyõs earliest English origins may be from 

the Isle of Jersey, one of the Channel Islands located in the English Channel off the coast of 

France.  The family name may have originally been de Sale, or Salle, the French word for a hall or 

large meeting room.  If so, the original name was probably de la Salle (of the hall ).  Nancy L. Ku-

ehl, a contemporary descendant of the Seale family in Texas, has traced the family to the fifteenth 

century. 12   
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Our earliest lineal ancestor of the Seale family to migrate to America was William.  He was 

born about 1636 at St. Mary Whitechapel, Middlesex County, England, an area then west of Lo n-

don and now a part of Greater London.  He was the son of John Seal and a woman surnamed 

Berry.  A man named Howell Pryse transported William Seale, his cousin, Andrew Berry, and 

several others to Charles City County, Virginia in 1655.  Williamõs uncle, Edward Seale, owned 

property in the county.  Charles City County had been settled for several years and there were 

probably no land opportunities there.  Later in the year or in Ja nuary 1656, a man named John 

Wood transported seventeen of Pryseõs transportees to the Northern Neck 13.   

The Charles City County Court Orders, 1655-1658 at Page 39 records that one Howell Pryse 

was awarded 4,450 acres for transporting a number of colonists, including a Wm. Seale.  The 

record of a William Seale is found in Patent Book 4 at Page 50 [70].*   

That record shows that on January 14, 1656, Woods was granted 1,000 acres òon south side 

of Potewmacke Riv. behind land of Mr. Roger Ishamó for the transport of tw enty persons, one of 

them a William Seale.  The list of Woodsõ transportees is identical to seventeen of the people 

Pryse claimed for his grant.  Woods and Pryse thus claimed double credit for seventeen of the 

transportees.  This was not unusual.  Many sea captains and sailors counted themselves as trans-

portees each time they made a voyage.  There was land fraud from Americaõs beginning.   

 Charles City County is situated up the James River from Williamsburg, not in the Nort hern 

Neck where our William Sealeõs descendants lived.  Woodsõ grant was located in Lancaster 

County in the Northern Neck where our William Seale and the next two ge nerations of his family 

lived.  Given that the earliest English settlers tended to remain relatively close to where they ori g-

inally settled, it seems certain that William settled in Lancaster rather than Charles City County.  

One of the early parishes of Lancaster County was named Whitechapel, further indicating settl e-

ment by colonists from that place in England.  

 William Seale married about 1657, probably in Lancaster County. His wifeõs name is un-

known, although she may have been a sister of Andrew Berry, a cousin and one of his fellow 

transportees.14   William and his wife are known to have had two sons: Wi lliam, Jr. born about 

1658 and Anthony (Anthony, Sr.) born about 1659.  Nothing else is known about Wi lliam Seale, 

including exactly when he died. Although there is no surviving will record for William, he is be - 

___________________ 

* Old Volume 5 of the Patent Books has been transcribed into two volumes, and the old book withdrawn from ge neral 
usage.  òOld Volume 5ó is un-indexed and the pages do not correspond with the general index to patents or with the 
transcripts in Volume 4; therefore, there is duplicate  pagination.  The first page number r efers to the old volume, while 
the page number in brackets indicates the page in the transcript. 



Muse and Seale 

 

47 

 

lieved to have died about 1700.  While we know almost nothing about Wi lliam, we know that he 

would have lived more or less as other early N orthern Neck settlers, and like them was most 

probably a tobacco planter in the middling class of landow ners.  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Westmoreland and Richmond counties, showing the approximate l o-
cations of the Muse and Pope plantations, including Museõs Beach 
along the mouth of Popeõs Creek 

 

We also know little about Anthony Seale, Sr.  It is not known to whom or when he was ma r-

ried.  In 1681 his name appears on the list of tithables in Lancaster County.  During Virginiaõs 

colonial period, the Anglican (now Epis copal) Church was the official state church.  All persons 

sixteen years and older, slave or free, regardless of whether they were church members, (with 

some minor exceptions) were tithed, or taxed to support the official church.  The 1681 list shows 

two ti thables in Anthonyõs household.  In 1682 there were three, and the following year only one.  

This may ind icate that Anthony was married with a servant or slave in his household in 1682, 
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and that his wife may have died before the 1683 list was compiled.  In any case he does not ap-

pear on surviving tithable lists again until 1695.  In that year his first known child, Anthony, was 

born.  The name of this wife is also unknown, but the late age of marriage indicates the probabil i-

ty that it was a second marriage.  Anthony would have been about thirty -five years old when 

Anhony, Jr. was born.  This was rather old for a first marriage in colonial Virginia.  He may a lso 

have had other children who did not survive childhood.  In addition to A nthony, Jr. he had at 

least three other sons whose names appear in county records: David born about 1698, Charles 

born about 1700 and William at an unknown date, but likely the oldest.  It was the custom of the 

time to name the first -born son for his paternal grandf ather. 

Virginiaõs Land Patent Book 8 contains an entry at page 312 that shows that Anthony Seale 

was granted 250 acres in Essex County on April 29, 1693, for the importation of five persons.  

Several early Virginians acquired large tracts of land by importation.  As we ha ve seen, Thomas 

Pope and John Washington, as well as Woods and Pryse were some that did.  The Essex County 

land was granted to one John Taliaferro on May 2, 1705.  The entry in Patent Book 9, at Page 653, 

declares the land to have been deserted by Anthony Seale.  This indicates that Anthony never 

seated the land to perfect his title, as required by terms of the headright grant.  By the middle 

1720s Anthony, Sr. occupied a plantation in Essex County owned by John Taliaferro.  The planta-

tion was about four mi les north of the present town of Port Royal and about six miles from A n-

thonyõs 1693 grant.  In December 1695 Anthony was made surveyor of Essex County for a term of 

one year.15 

 Anthony seems to have been a contentious man.  Court records show that he was frequently 

involved in legal disputes with his neighbors.  For instance he brought suits against Thomas Hi l-

liard and John Stimson on November 12, 1695.  The suits were dismissed for lack of prosecution.  

Perhaps the parties settled out of court, or maybe Anthony dropped the suit. Anthony apparently 

moved to Richmond County by November 1704.  On November 2  of that year he filed a suit 

against one Robert Legg for 678 pounds of tobacco.16  The suit was dismissed the following 

month for lack of prosecution.  Agai n, perhaps there was an out-of-court settlement.  On July 5, 

1716, a man named Owen Jones sued Anthony and his brother, William, for 30,000 pounds of 

tobacco.  Once again the parties apparently settled out of court as the suit was dismissed by mu-

tual consent of the parties the following month.  The size of the claim indicates a serious matter or 

Jones had been considerably offended and intended to exact appropriate satisfaction from An-

thony and William.  On the same day Jones brought his suit, A nthony was ordered to pay the 

church wardens either five shillings or fifty pounds of tobacco as a fine for coming into court 
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drunk. 17  Just a month before on June 5, the County Justices had appointed him constable for one 

year.  His jurisdiction was the precincts betw een Doeg Swamp and Foxholeõs Mill.18 

 Anthony seems to have lived, or perhaps owned land, in both Essex and Richmond counties.  

He lived in the part of Richmond County that would become King George County on November 

24, 1720.  He appears in King George County Will Book A -1 as the attestor of the will of one Wil-

liam Berry (again likely a kinsman) of Hanover Pa rish, Richmond County on February 5, 1720.  

(The will seems not to have been filed until after the creation of King George County.)  His son, 

Anthony, Jr., was one of the estate appraisers.  In May 1726 father and son operated a ferry across 

the Rappahannock River between Hayfieldõs wharf and Conwayõs warehouse. The ferry survived 

for eighty -five years under successive ownership.  The unincorporated community of Sealston 

(maybe originally Seals Town) in King George County is located near the site of the old ferry. 

Anthony Seale, Sr. died sometime between 1726 when his name disappeared from county records 

and 1730 when Anthony, Jr.õs name began appearing in the records without the designation, j u-

nior, indicating the younger Anthony no longer had any reason to make the distinction b etween 

himself and his father.   

III.  

Anthony Seale, Gentleman 

 

Anthony Seale, Jr. was born about 1695 in Richmond (later King George) County.  He mar-

ried Anne Bristow, daughter of John Bristow and Michal Nichols of Middlesex County on 

Christmas Eve of 1720.19  He occupied land owned by Joseph Berry (probably another cousin) in 

King George County about the same time as his father was apparently living on John Taliaferroõs 

land in Essex County.  Their first child, William, was born December 3, 1722.  Mary Elizabeth 

(Betty) in 1724 and Thomas in 1727 followed him.  All three were born in King George County.   

In the year after the birt h of Thomas, Anthony purchased land in a part of Stafford County that 

would later be in Prince William County.  Charles was born on the new plant ation on February 

10, 1729.  Anthony, Jr. lived the rest of his life in Prince William County where his last th ree 

children were born:  Anthony in 1732, John in 1736 and finally Dor othy in 1739.   

 Prince William County was created in 1731 from parts of Stafford and King George counties.  

During the time Anthony, Jr. lived in the county and served as a County Ju stice, the courthouse 

was first located on the south side of Occoquan Creek near the present town of Woodbridge on 

land owned by George Mason.  In 1743, it was moved to land owned by one Philemon Waters 

near Cedar Run, and in 1760 it was moved to Dumfries.  The Prince William County Courthouse 
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remained in Dumfries until 1893, when it was moved to its present location in the city of Mana s-

sas. 

 The Seale family was well established by its third generation in Virginia.  As his father b e-

fore him Anthony, Jr. held offices available only for ògentlemenó.  On April 27, 1738, the Gover-

norõs Council, meeting at the colonial capitol in Williamsburg, appointed Anthony a Prince Wil-

liam County Justice. A county justice was the highest-ranking civil officer of the county.  T he jus-

tices were responsible for all the civil affairs of the county, enforcement of the laws and admini s-

tration of justice. They held court and heard crim inal cases, arranged execution of punishment, 

except for capital crimes, settled civil disputes, such as land claims and debts, established roads 

and collected taxes. The justices elected the county sheriff from among themselves.  In July 1752 

his fellow Justices appointed Anthony sheriff.  Later in that year his sons, William and John, were 

appointed sub-sheriffs (deputies). 

 By the time Anthony, Jr. entered public life, Virginia was at the height of its òGolden Ageó.   

The colony was prospering with its agricultural economy based on tobacco.  New lands were b e-

ing settled in the backcountry of the Piedmon t and across the Blue Ridge Mountains in the Valley 

of Virginia, the latter mostly by German and Scots -Irish settlers from Pennsylvania.    

 

 

The unincorporated community of Sealston, King George County, V A, maybe origi-
nally Seales Town ð One can assume this was the site of Anthony Seale, Sr.õs planta-
tion.  
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Anthony, Jr. was a tobacco planter, and because of the size of his land holdings, he would 

have been considered a middling planter.  That he was recognized as a ògentlemanó and was 

able to accept public offices confirms that he had sufficient slave labor to operate his plantation 

without his constant presence. At the time of his death he had ten slaves.  Whether he had more 

slaves earlier, we do not know.  In any case his sons and the small number of slaves should have 

provided enough labor to operate the plantation.  A planterõs land was never totally cultivated.  

Much of it remained forest to provide the plantation with a continuous supply of wood, and 

some of the land was always set aside for pasture.  Whatever his labor situation, he was free to 

fulfill the responsibilities of his government and church offices and to lead the life of a ge ntleman 

planter.  

 Anthonyõs name first appears in surviving Prince William County records in 1731 when he 

witnessed a deed between John Diskin and Samuel Chaplin.20  Beginning in 1734 his name ap-

pears numerous times in Prince William County Will Book C as an estate appraiser or a person to 

whom other appraisers gave their oaths.  Administration of oaths would have been part of his 

responsibilities as a justice.  There is also a record in Will Book C wherein the will of one Thomas 

Osborne filed in 1737 made provision for the repayment to Anthony, Jr. of a debt of £3.4.   

 In May 1740 Anthony and h is fellow justices were reprimanded for rejecting wit hout cause 

two propositions presented to the County Court.  An entry in the Journal of the House of Bu r-

gesses 1727-1740 records that Valentine Peyton (then a Burgess), John Diskins, Anthony Seale, 

Thomas Stribling and Thomas Harr ison, Jr., Justices of Prince William County, were ordered to 

appear before the House of Burgesses in Williamsburg where they were cited and required to 

apologize for improperly rejecting the propos itions.  The apology was apparently sufficient, as 

they were not fined or otherwise sanctioned. 

 Anthony was chosen one of the first vestrymen of Dettingen Parish Church.  The vestry was 

an Angl ican Church office composed of a body of men who over-saw the secular responsibilities 

of the church, such as administering the poor laws.  Virginia e stablished the vestry system by law 

in 1643.  Anglicanism was the state religion, and in colonial Virginia church and state shared cer-

tain responsibilities that later would be prohibited under the Uni ted States Constitution.  The 

1643 law required that every parish have a vestry.  The vestries were closed oligarchies with con-

trol in the hands of a small group of òthe most selected and sufficient menó.21  The new Dettingen 

Parish vestrymen were sworn in at the Quantico Church in Dumfries on June 1, 1745.22  Anthony 

served for at least twelve years, and was succeeded by his son, William.  Anthony was appointed 

churchwarden in 1748.  The duties of a churchwarden included collection of the parish tithes.  In 
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1749 the vestry established the tithes at thirty-one pounds of tobacco for each titheable person.  

That year Anthony, his three oldest sons and four slaves in his household were listed among the 

titheables living between Cedar Run and Bull Run in De ttingen Parish.   

 On February 1, 1751, òAnthony Seal, Gent.ó purchased 130 acres in Prince William County 

from the Fairfax Proprietary.  The land was adjacent to Youngõs Road and to property owned by 

Thomas Stribling.  Apparently the land had been orig inally gra nted to a Mr. Owen, but Anthony 

acquired the land from John Grimes, (John?) Diskin, and William Bean.23  The land adjoined land 

that Anthony already owned.   

 One of a county justiceõs responsibilities was upkeep of the county roads, much like a mod-

ern county commissioner.  A Prince William County Order Book entry of March 24, 1760, at Page 

75 contains the following:  òAnthony Seale, John Diskins and Richard Jarvis are directed to òview 

the most convenient way for a road to be cleared from George Reeves to meet the road cleared by 

the County of Loudoun to Dumfries.ó  This road is now part of Virginia Route 234.  Again on 

May 27, 1760, at Page 96, is this entry:  òOn the motion of John Bayles, Gent., order that John Dis-

kins, Anthony Seale and Francis Stribling view the most convenient way for a road to be cleared 

from Thomas Blandõs ford on Occoquan to meet the road cleared by the County of Loudounó.  In 

July 1761 Anthony was appointed surveyor of the road.  He was responsible for keeping the road 

in repair by using òmale laboring titheablesó, probably slaves or indentured servants.   

 In June 1761, George Mason, a local planter, sued Anthony for collection of a debt.  The 

court decided the suit was without merit and held for Anthony.  Moreover, the court felt t he suit 

was so unworthy of consideration that it admonished Mason, òfor the false clamour be in mercy.ó  

The court further directed that Anthony òrecover against the said plaintiff his costs.ó24  

 Anthony must have resigned his public offices soon after 1761 and retired to the life of a 

gentleman planter.  His name is absent from public records after that year.  He would have been 

about sixty-five or sixty -six years old, quite old for the time.  Whether he publicly engaged in the 

intensifying political debat es over taxation and other British colonial policies of the time, we donõt 

know.  During his years as a justice and even after his retirement, Anthony no doubt frequently 

gathered at the local taverns with his fellow justices and other men of substance for conversation 

and business dealings.  Taverns of the time should not be equated with modern taverns and sa-

loons.  These early taverns where the gentlemen of the county gathered served the same purpose 

as the English social club, of course not nearly as well appointed.  They were places where men 

could have a good meal or leisurely relax with their pipes and a few glasses of port or Madeira 

and play cards, discuss politics, land, horses, the price of tobacco or whatever else came to mind.  

Prior to the establishment of permanent courthouses, county court was held in the ta verns. 
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Anthony Seale died at age eighty-six, sometime between August 18 and October 10, 1781.  

His will was filed in Prince William County on November 5, 1781.  His executors were his sons, 

Anthony III (referred to then as Anthony, Jr.) and John, and his son-in-law, William Brown.  The 

estate was inventoried and appraised the following January 2 and the inventory recorded on 

March 4.  Anthony bequeathed all his land to his son John, who was directed to pay òWilliam 

Seale, Charles Seale, Thos. Seale and Dorothy Stribling twenty-five pounds Specie eachó for their 

share of the value of the land.  Dorothy had married Francis Stribling, probably the son of A n-

thonyõs fellow county justice, Thomas Stribling.  Anthony probably gave his land to his youngest 

son because the others already had land.  By then Thomas, William and Charles had relocated to 

Cumberland County, North Car olina and owned land there.  

 Anthony disposed of his personal property by di recting that all of his òhorses, Cattle, Sheep, 

and hogs with my household Furniture and all my plantation Ute nsils and what money I now 

have, or hereafter may have, be sold for hard money (except of course the money) and the money 

arising from the sale thereof be Equally divided among all my Children except what pays my Just 

Debts.ó  He bequeathed his ten slaves by name to his wife, Anne, daughter Betty, who had mar-

ried William Brown, and sons, John and Anthony, who had married Anne Jarvis, daug hter of 

Anthony, Jr.õs friend and fellow county justice, Richard Jarvis.  The estate sale was recorded on 

December 18, 1789.  The final settlement was recorded on April 6 of the following year.   

 The records of the estate sale25 show a sizable estate.  In addition to the land and slaves, that 

were not part of the sale, his personal property included five horses, thirteen head of cattle i n-

cluding steers for plowing, hogs and sheep, corn, wheat and flax. Anthony was a diversified fa r-

mer, which had become a common practice in northern Virginia, as continuous tobacco plan ting 

had worn out the soil, and that crop was no lon ger profitable on the old Northern Neck land.  His 

property also included assorted pewter dishes, a tea set, coffee grinder, punch bowl and wine 

decanter indicating his ability to properly entertain other ògentlemenó.  His law book and wig 

were also among the items sold.   He had the assorted tools and farming implements customary 

at the time.  His household items included two spinning wheels, one for cott on and one for linen.  

The personal property from Anthonyõs estate sold for over Ã1300.  The property sold out of the 

estate confirms that his well-appointed plantation would have been self -sufficient in most r e-

spects. 

 Anthonyõs widow, Anne (Bristow) Seale, apparently died sometime after April 6, but before 

the estate was settled, as she was paid no proceeds from the settlement.   Anthony Seale, Jr. died 

on the eve of George Washingtonõs great victory at Yorktown, which effectively secured the in-

dependence of the new United States.  He was obviously unaware of the impending surrender of 
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the British army, but he must have known that independence was inevitable.  He was an old man 

by the 1770s and probably did not take an active part in local politics by then .   Most of his child-

ren had migrated to North Carolina where they did su pport the independence movement.  At 

least three of Anthony, Jr.õs grandsons served in the Continental army or state militias.  Jarvis, 

son of Anthony III and Ann Jarvis, served in th e Virginia Continental Line. Anthonyõs grandsons, 

Wi lliam and Charles, sons of William, served North Carolina in its state militia.   

 

IV. 

Removed to the Carolinas 

 

According to the Kingõs charter, the Carolina colony, which originally included both North 

and South Carolina, extended from the Atlantic to the Pacific Ocean.  As a practical matter, the 

British writ ran only as far west as the Blue Ridge Mountains.  South Carolina never attempted 

settlement south or west of the Savannah River.  Carolina was initially a proprietary colony 

awarded to Sir Robert Heath in 1629, but Sir Robert never made any effort to exploit the colony.  

King Charles II re -granted the land to a group of eight proprietors who later divided their pr o-

prietorship into two colonies:  No rth and South Carolina.    

 In the beginning Carolina, particularly South Carolina, was treated and developed entirely 

as an economic enterprise.  It was intended to be an outlet for the surplus slaves of the West In-

dian sugar island of Barbados, and Barbados planters were the first developers of South Carolina.  

The Low Country around Charles Town (Charle ston) to the Savannah River was ideal for rice 

production and the colony quickly prospered from cultivation of that crop.  The first English se t-

tlement was made in 1670 on the south bank of the Ashley River, across from modern Charleston.  

Meanwhile, colonists from Virginia began settling along the Roanoke and Chowan rivers in 

northeast North Car olina in 1653.  In the beginning North Carolina attracted sett lers from both 

England and Virginia. Later large nu mbers of Scots-Irish, Scottish Highlanders and immigrants 

from continental Europe settled in the colony.  In 1728 commissioners from North Carolina and 

Virginia jointly surveyed the boundary of the two col onies.  By November 22, when they called it 

quits, they were within ten miles of the Blue Ridge Mountains. That su rvey represents about two-

thirds of todayõs Virginia-North Carolina border.  

 Until 1728 Carolina was a proprietary colony owned by eight peer s of the realm.  That year 

seven of them, under pressure from the King, sold him their shares.  One of the Lords Proprie-

tors, John, Earl Granville, whose titles included Viscount Carteret and Baron Carteret, and who 
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was also President of the Kingõs Privy Council and a Knight of the Garter, refused to sell.  Per-

haps his titles and exalted position prevented the King from simply seizing the land.  The pr o-

prietors had each held an undivided one -eighth interest in the Carolina colony, so when Lord 

Granville ref used to sell, his interest had to be established.  His and the Kingõs agents negotiated 

a settlement that gave Lord Granville a sixty -mile wide strip of land bordered on the north by 

Virginia, extending from the Atlantic Ocean to the Mi ssissippi River. 

 Af ter the settlement with Lord Granville, North Carolina was effectively two col onies as far 

as the issuance of land grants.  Within the Granville Proprietary, whose southern boundary e x-

tended along a line that includes the present northern boundary of Cumbe rland County, Gra n-

villeõs agents issued the grants.  His lordship never visited his Carolina domain.  As proprietor, 

Granville, rather than the Crown, collected the a nnual quit rents (taxes). 

 Outside the Granville Proprietary, including South Carolina, th e king awarded the land 

grants.  The Royal Grants were headright grants, similar to those of Virginia.  Royal Grants were 

approved by the Governor sitting in Council, and were free except for the associated fees.  The 

Governor often added additional induce ments, such as free quit rents.   

 To encourage settlement in its backcountry North Carolina instituted a headright sy stem 

within the royal lands, which, like Virginiaõs, provided grants of land to people who brought set-

tlers into the colony.  A North Caro lina headright entitled the grantee to 150 acres.  A person 

could not claim title by squatting on the land, although that didnõt stop squatters, particularly in 

the western counties.  Squatters would be evicted once the land was lawfully claimed.  The land 

granted under the headright system was free except for the processing fees.  The prospective 

grantee was supposed to appear at the capitol at New Bern with his family so the family size 

could be verified.  Because of the great distances from the backcountry to the capitol this system 

was quickly liber alized, and the governor delegated authority to local courts to hear land grant 

applications. 

About 1800 an English company filed a claim for £19.18.1 against Anthony Seale* for goods 

he had purchased at Colin Dunlap & Sons of Dumfries prior to the Revolution.  The claim was 

returned uncollected with a notation that Anthony had òremoved to one of the Carolinas about 

ten years agoó.26  Removal to the Carolinas was the story of many Virginians by the mid -

eighteenth century.  

 By 1750 most of that land had been farmed for a nearly a hundred and fifty years.  The best 

___________________ 

* This was Anthony Seale III, son of Anthony, Jr. and Ann Bristow.   
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of land, if unfertilized, can only support four to eight years  of tobacco production.  Crop rotation 

was not a farming technique understood by farmers of the time.  Fertilization was still primitive.  

Farmers fertilized by manuring, sometimes by burning limestone and scattering the ashes or 

planting rye and temporari ly converting the land to pasture and then plowing the rye under, 

which added nitrogen to the soil.  As a r esult of the farming practices of the time, much of the 

older Virginia farmland was by now unproductive.  Many planters, such as Anthony Seale, Jr. 

turned to other crops to improve their productivity.  Probably more importantly most Virginia 

land east of the Blue Ridge Mountains was already owned.  Small and middling planters were 

unable to obtain additional land except by lease or purchase from the Fairfax Proprietary or other 

large landowners.  Without the income generated by new land, they couldnõt buy the slaves ne-

cessary to operate larger plantations.   For young men trying to establish themselves, the problem 

was further complicated as the small to medium size holdings of most Vi rginia planters made it 

impossible for all sons to inherit land.   Fathers tended to leave all their land to a single heir, 

usually the oldest son.  Primogeniture, that is bequeathing the landed estate to the oldest son 

when the owner died without lea ving a will was still the law.  This kept the estate intact rather 

than splitting it into tiny parts, thereby diminis hing individual wealth.   Splitting the small estates 

would have further decreased producti vity and most certainly would have pushed the heirs into 

a lower social ranking.  Both events were to be avoided.  We have seen how Anthony Seale re-

solved the problem by bequeathing his land to his son, John, although not the oldest, but requi r-

ing him to pay his siblings for their shares so they too would have an inheri tance.  During the 

mid -1700s younger sons and even many of Virginiaõs small landowners chose to seek their land 

opportunities in North Carolina where grants were available for the asking.  There, they too 

could accumulate land and hopefully wealth.  

 

V. 

James Muse, Sr. 

 

James Muse was born ca. 1697 in Westmoreland County.  About 1725 he married Sophia 

Pope, also in Westmoreland County.  The young couple moved to Prince William County and 

settled on land Sophia had been given by her father in his will.  Sophiaõs land was apparently the 

only land she and James owned.  James leased additional land from one Thomas Arrington.  The 

land adjoined that of his cousin, William, who had married Sophiaõs half-sister, Mary.  Wi lliam 

Conditt, husband of Ann, Sophiaõs full sister, witnessed the lease.  On August 28, 1749, James and 

Sophia witnessed an indenture between Jamesõs cousin, William, and Williamõs brother-in-law, 

Joseph Sanford. 
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 James and Sophia had at least six children that lived to adulthood.  Some Muse family 

records show their firstborn to have been a girl, named Liddy born in 1726.  A daug hter named 

Lydia, the future wife of Charles Seale, was born in 1732.  Although it was not unusual for pa r-

ents to give the same name to more than one child, if the older one died before the younger was 

born, and the parents wanted to pr eserve the name.  That does not seem to have been the case 

here.  There is no doubt that Liddy and Lydia are the same person with conflicting birth years 

reported by different descendants.  James Muse named Lydia in his will as the wife of Charles 

Ceal (Seale).  It is more likely that 1732 is the correct birth date, as she was married about 1754 at 

age twenty-two, which is still a little old for a gir lõs marriage at that time.  James and Sophiaõs 

son, Thomas, was born in 1728, and was followed by James, Jr., Lydia, Anne, David, Barbara and 

Sophia.  They were all born in Prince William County.  About 1754, Lydia Muse married Charles 

Seale, son of Anthony Seale, Jr. and Anne Bristow. 

As Britain and France were entering into their last war for control of the continent, and 

Franceõs Indian allies were ravaging the western frontier, James Muse, Sr. and his new son-in-law 

moved their families to the upper Cap e Fear River region in the North Carolina backcountry far 

from the dangers of the war.  They probably moved in late a utumn or early winter of 1755.  Late 

months were the preferred travel time because the yearõs harvest was finished, and settlers could 

reach their destinations and build a shelter before winter and clear some land before spring plan t-

ing time.  The route from the Northern Neck to Cumberland County was a trading road, later 

called the Fall Line Road, that passed near Dumfries, continued on through Richmond and Pe-

tersburg down to the trading settlement of Campbellton, later Cross Creek, modern Fayett eville.    

 The Muse and Seale families were among the first English families to settle in Cumberland 

County.  At the time Cumberland County included  all or part of the present counties of Cumber-

land, Moore, Hoke, Lee and Harnett.  The northern bou ndary of Cumberland County was also 

part of the southern boundary of the Granville Propri etary. When they first settled in the large 

county it was only spars ely settled with barely 300 families.  Most were Scottish Highlanders who 

lived along Cape Fear River and its tributaries.27  The Muse-Seale families settled in the north-

western part of the county along Deep River, a tributary of the Cape Fear, upriver from  the Scot-

tish settlers.  James Museõs plantation was just below the southern boundary of the Granville 

Proprietary, an area now in Moore County.   

 James apparently purchased his plantation from an earlier settler.  The existence of a landed 

estate is confirmed by his will, but there is no record of a land grant in the North Carolina land 

grant records.  Cumberland County court records show that on April 20, 1757, James Muse was 

fined £1.  The exact purpose of the fine is unclear.  Later in the year on July 10, he was selected for 
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jury duty.  Less than two years later James, Sr. died at his plantation on Deep River.  His will, 

filed March 30, 1758, provided that Sophia would have use of the estate for her life.  After her 

death the estate was to be divided as follows: 

 
òSon, James Muse, a Negro girl named Penelope; daughter, Liddy Ceal (sic), Negro named 
Benjamin; son Thomas Muse, Negro named Nell, 1 young mare, saddle & bridle, gun, case of 
razors & strap; son Daniel Muse, Negro named Lucy, pair of spoon mou lds; daughter, Anne 
Muse, Negro named Belinda, 1 bed & furniture; daughter Annabarbury Muse, 1 featherbed, 
furniture & household articles, 1 old mare; daughter, Sophia Pope Runnels, 1 horse. Remaind-
er to be divided equally b etween daughters Annabarbury Mus e & Sophia Pope Runnels, & her 
son William Ceal Muse, after death of wife, to be delivered to them at age 16 or marriage.  
Son, Daniel Muse to have maintenance out of estate until age 14.ó   

  

James named his oldest son, James, Jr., and son-in-law, Charles Ceal (Seale) to be his execu-

tors.  Robert Dickinson, James Bain and Isaac Dickinson witnessed the will.  The records do not 

show a probate date.28  It should be noted that Lydia is referred to here as Liddy, which is prob a-

bly the name used by her family and close friends.  We may assume that James Muse made no 

provision to divide his estate among Thomas, James, Jr., Lydia (and maybe John) because they 

already had land. 

 Although there is no record of such, Robert T. Muse, a family historian, believes circum stan-

tial evidence is sufficient to suggest that Sophia remarried to a man named John Morrison.  We 

donõt know much about Sophia after Jamesõs death.   She seems to have moved to South Carolina 

and settled near other members of her family.  She apparently d ied sometime between 1792 and 

1798.  South Carolina records of the period are somewhat sparse and often difficult to research, 

thus we have no record of John or Sophia Morrison, other than a possible slave deed involving 

Sophia.  

 In May 17, 1762, James Muse, Jr. purchased 150 acres òon branch of McLendonõs Creekó29 

from Farquard Campbell, who had received the land by royal grant in 1760.  Campbell was an 

important person among the Scottish Highlanders.  He was a Cumberland County Justice of the 

Peace and a member of the General Assembly prior the outbreak of the Revolution.  For a time 

during the War he played both sides, but the General Assembly soon caught on to his actions.  

Campbell then apparently decided who the likely winner would be and finally sided  with the 

Patriots.  James would go on to purchase or receive grants for at least 3,400 acres along McLen-

donõs Creek and one of its branches, Killetõs Creek.  Some of the numerous grants may have been 

headright grants, perhaps some for bringing other membe rs of the Muse and Seale families to 

North Carolina.  He sold some of the land over the years, but kept most.  Part of the land James 

eventually sold was the land known as the Cross Hill Tract, on the western edge of the present 
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town of Carthage, which he sold to Alexander Morrison on April 18, 1774.  By 1765 James Muse 

had become a sizable farmer and was well on his way to becoming a large landowner.  A mort-

gage for £208.15.0 given to a John Overton, recorded on April 23, 176530 shows collateral of 650 

acres, including a 150 acre survey originally patented to Charles Seale, 150 head of hogs, thirteen 

head of cattle, one bay mare and ò1 Negro girl about 14 yrs. of age named Pinnillipeó. 

 At the beginning of the Revolutionary War, James Muse, Jr. attempted to remain loyal to the 

King.  He joined a Loyalist militia unit that was defeated at the Battle of Mooreõs Creek Bridge in 

North Carolina.  James was arrested after the battle and must have taken the oath of loyalty to 

North Carolina for on April 30, 1778, he  was summoned for jury duty.  On July 31 of the follo w-

ing year, he was appointed one of Cumberland Countyõs tax assessors.  James Muse, Jr. died in 

late 1781 or early 1782.  A man named James Howell proved the will on January 30, 1782, and on 

July 26, 1785, his widow, Charity, was qualified as exec utrix.  

 Jamesõs loyalist activities apparently caused confiscation of some of his land.   The state also 

confiscated the property of Alexander Morrison.  One of the confiscated pro perties was the Cross 

Hill tract  James had sold to Morrison, an ardent Loyalist, who had led a company of men at the 

Battle of Mooreõs Creek Bridge.  Morrison was captured, held in confinement for several months 

and finally paroled.  Because of his age and infirmities, British General Si r Henry Clinton released 

Morrison from military service.  Morrison r eturned to England, where he died in 1805.  Although 

Morrison had been forced to quit the country, the Moore County Court held that the Cross Hill 

Tract had been improperly confiscated and restored it to Charity Muse as her dowry in 1787. 31  

This further su ggests a kinship relation with the Morrison family.  

 

VI. 

Charles Seale 

 

Charles Seale was born February 10, 1729, the fourth child of Anthony Seale, Jr. and Anne 

Bristow.  He was born whil e his family lived in a part of King George County that would later 

become Prince William County.  About 1754 he married Lydia, the daug hter of James and Sophia 

Muse.  Charles applied for a land grant soon after his arrival in North Carolina.  After he s elected 

his land, he took his family to Campbellton/Cross Creek to appear b efore the county court and 

make application for his grant.  Once the application was made, a kingõs surveyor surveyed the 

land and sent his survey and notes to Justice of the Peace Farquard Campbell, who approved the 

survey and forwarded it to the Royal Go vernor at the capitol in New Bern.  The law required the 

governor to meet in council, that is the Royal Council,  whose members acted as the governorõs 
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advisors, to approve land grants.  Governor Arthur Dobbs signed Charles Sealeõs grant for 300 

acres on Deep River on September 27, 1756.  Given the time required to complete the application, 

survey, and granting process, the date of the land grant supports a migration date of 1755. 

 Charles received two other grants of 150 acres each on November 9, 1764.  The land was si-

tuated òon both sides of òMcClendels (sic) Creek, including the mouth of Coxõs Mill Creekó,32 just 

to the northwest of modern Carthage.  Charles sold one of these tracts to his nephew, James 

Muse, Jr., on August 9, 1766.33  William Seale witnessed the deed.  Charles received another grant 

òlying on the lower side of McClendonõs Creekó on December 22, 1768.34  These three grants may 

have been headright grants for transporting h is brothers and their families to North Carolina.  

 A few years after Charles settled in North Carolina, other members of his family moved 

there from Virginia.  Thomas Seale moved to the area around 1763.  Another brother, William, 

was in the area by August 1766 and acquired land below the forks of Craneõs and Dunhamõs 

creeks.  Charles witnessed the deed.  Anthony, who was believed to have òremoved to one of the 

Carolinasó, apparently did not settle there, as he was in Georgia by 1788.  Francis Stribling and  

his wife, Dorothy, a sister of Charles, also moved to Cumberland County before July 1774.  Fran-

cis witnessed a deed for William Seale during that month.   

 Charles Seale, and Thomas Muse, probably his brother-in-law, traveled to St. Markõs Parish 

in the South Carolina backcountry in February 1762 to attend to the estate of John Muse, who 

may have been a son of James Muse, Sr. and a brother of Thomas and James Muse, Jr.  The area to 

which they traveled would eventually be in Fairfield County.  Charles may h ave been involved 

with the estate because he was the senior member of the Muse-Seale family in the area, and he 

had been one of the executors of the estate of his father-in-law, James Muse, Sr., and therefore, 

had experience with estate settlement.  Charles Seal (sic), John Goodin and Amy Muse witnessed 

a deed whereby the estate of John Muse was conveyed to his children, Daniel and Amy.  John 

Morrison, who was probably Amy (Sr.) Museõs brother, signed the deed.  This is still a further 

suggestion of a marital relationship between the Muse and Morrison families.  In the deed Amy, 

Sr. relinquished her dower rights to Thomas Muse. 35 

 During the trip Charles must have observed that the South Carolina backcountry was 

sparsely settled and 150-acre grants were available.  He applied for one, and the governor ap-

proved it on January 24, 1770.  The area was located in what was then Craven County* .  The land 

__________________  

* Craven County was later dissolved and the countyõs land redistributed.   Charlesõs land grant is located in modern 
Fairfield County, organized in 1785.  
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was a few miles upriver from Camden, on the banks of Sawneyõs Creek, a west bank tributary of 

the Wateree River. 

 

 

Charles Sealeõs royal land grant located along Dunhamõs Creek of Little River northwest of 
modern Carthage, NC 


